
www.kralupskyzpravodaj.cz

ZPRAVODAJ
KRALUPSKÝ Měsíčník města Kralupy nad Vltavou / 15 Kč

DUBEN 2023

Rekonstrukce krytého plaveckého 
bazénu byla dokončena!

3

Sakury budou nahrazeny větším 
množstvím krásných dřevin.

4-5

Jaký je aktuální stav plánovaných 
developerských projektů?

6-7

FO
TO

: A
N

D
R

EA
 J

Ů
N

O
VÁ



2 AKTUALITY

KRALUPSKÝ ZPRAVODAJ / periodický tisk územního samosprávného celku / VYDÁVÁ: MěÚ Kralupy nad Vltavou, Palackého nám. 1, 278 01 Kralupy  
n. V., IČ: 00236977. Povoleno pod ev. č. MK ČR E 10704 / PERIODICITA: měsíční (vyjma srpna) / MÍSTO VYDÁNÍ: Kralupy n. V. / ADRESA REDAKCE:  
MěÚ Kralupy n. V., Palackého nám. 1, Kralupy n. V., tel. č.: 702 200 458, e-mail: zpravodaj@mestokralupy.cz / INZERCE: tel. č.: 702 286 625,  
e-mail: inzerce@mestokralupy.cz / ŠÉFREDAKTORKA: Andrea Jůnová / REDAKCE: Aleš Levý, DiS., Lenka Císlerová / REDAKČNÍ RADA: Jan Doležálek,  
Mgr. Libor Síla, Mgr. Jindřich Kohm, Radek Kolář, Stanislav Hejduk / Grafická úprava: Jan Doležálek / Jazyková korektura: Andrea Jůnová 

Za obsahovou správnost zodpovídají autoři příspěvků. Za gramatickou správnost plošné inzerce, pozvánek či jiných vložených propagačních materiálů dodaných 
v PDF či JPEG odpovídá jejich autor. Články mohou být redakčně kráceny. Vydavatel si vyhrazuje právo publikované materiály zveřejnit v online verzi Kralupského Zpravodaje. 
Pravidla pro vydávání Zpravodaje jsou uveřejněna na www.mestokralupy.cz. Neoznačné příspěvky: redakce. Vyšlo: 31. 3. 2023. Příští číslo vyjde: 2. 5. 2023.

střípky z jednání Rady města Kralupy nad Vltavou�

Vážení a milí, 
máte dospívající děti nebo vnoučata? Vydejte se s nimi 
3. dubna na místní vlakové nádraží! Tentokrát ne kvůli 
výletu, i když k tomu počasí vybízí… Dorazí k nám pro-
tidrogový vlak, interaktivní osvěta, která velmi reálně 
předvede, jak lehké je spadnout do závislosti. A zvlášť 
teď, kdy jsou psychotropní látky v našem městě bez re-
gulace věku na každém kroku… 

Nestačím se divit, čemu všemu jsou v naší zemi děti 
legálně vystavené. Je libo želatinového medvídka s ma-
rihuanou? Ti od Hariba už nejsou IN… Omamné látky si 
mohou koupit na internetu, ve večerce, v automatu, od 
března i ve specializovaném obchodě. Městská samo-
správa s tím nemůže nic dělat. Kde je stát a legislativa, která má děti chránit? Proč tu 
dovolujeme rozjíždět drogový business, který cílí na ty nejzranitelnější? Nebo komu 
jinému jsou určeny nikotinové polštářky s příchutí tutti frutti? Barevní marihuanoví 
medvídci? E-cigareta s jahodovou chutí a vůní? Třešňový kratom… 

Návykové látky se schovávají za „sběratelské předměty“, tudíž jejich obsah ni-
kdo laboratorně neprověřuje… Prášek může být kontaminován, již dříve se v něm na-
šly jiné syntetické drogy, těžké kovy a mikroorganismy včetně salmonel. Účinky jed-
notlivých balení se liší podle původu a zpracování, jsou tedy velmi nepředvídatelné. 

slovo úvodem�

u RM vzala na vědomí aktuální stav projektové do-
kumentace ve stupni pro společné územní rozhodnutí 
a stavební povolení na akci: „Výstavba nové sportovní 
haly v Kralupech n. Vlt. - projektová dokumentace“.
u RM schválila přerušení projekčních prací pro pře-
kážku na straně objednatele ve formě dopracování 
průzkumu stávající dešťové kanalizace v majetku měs-
ta. V souladu se smlouvou, č. o.: RISML/00070/2022 
ze dne 10. 5. 2022, bude zhotoviteli INTAR a. s., Bezru-
čova 81/17a, Brno, prodloužen termín odevzdání díla 
o čas, po který zhotovitel nemohl pracovat na plnění 
předmětu smlouvy v důsledku neposkytnutí součin-
nosti ze strany objednatele.
u RM schválila předloženou darovací smlouvu mezi 
Nadací Charty 77 a Sociálními službami města Kra-
lupy nad Vltavou, příspěvková organizace, na účelový 
dar ve výši 150 000 Kč na provoz služby Taxík Maxík. 
u RM pověřila jednatele spol. Kralupská sportovní,  
s. r. o., Mostní 812, Kralupy nad Vltavou, IČ: 29021731, 
p. Vladimíra Lánského a Ing. Luboše Truhláře ke všem 
jednáním a právním úkonům souvisejícím se sezná-
mením se se stavem nemovitostí a jejich příslušen-
stvím, které tvoří „sportovní areál V Olších,“ V Olších 
č. p. 498, v Kralupech nad Vltavou, a dále s přepisem 
energií a dodávek, v návaznosti na aktuální převod 

předmětných nemovitostí do vlastnictví města Kra-
lupy nad Vltavou, IČ: 00236977, na spol. Kralupská 
sportovní, s. r. o.   
u RM schválila výsledky výběrového řízení a uzavře-
ní smlouvy o dílo na akci „Oprava komunikace v ulici  
J. Wolkera, Kralupy nad Vltavou“ s dodavatelem MI 
Roads a. s., se sídlem Koželužská 2450/4, Praha 8, 
IČ: 17331099, za celkovou cenu 2 844 924,82 Kč bez 
DPH, resp. 3 442 359,03 Kč s DPH.
u RM schválila nové Nařízení města o zákazu po-
domního a pochůzkového prodeje na území města, 
v předloženém znění, s účinností od 1. 4. 2023.
u RM schválila změnu postupu v rámci výběru doda-
vatele, tj. podle části 3. písm. b) Směrnice upravující 
pravidla pro zadávání veřejných zakázek, a to oslo-
vením min. 3 vybraných dodavatelů v rámci pořízení 
nového projektoru pro kino Vltava.
u RM schválila uzavření kupní smlouvy na pořízení 
nového projektoru BARCO SP4K-15C pro kino Vltava  
s dodavatelem Josef Haškovec, se sídlem Na Jivinách 
468/6, Praha 6, IČ: 15916782, za cenu 1 921 300 Kč 
bez DPH, resp. 2 324 773 Kč s DPH.
u RM schválila uvolnění finanční částky ve výši 
2 324 773 Kč z investičního fondu PO KaSS na uhra-
zení předmětného nákupu.

KVĚTEN
Příjem inzerce do 13. 4. 2023

do 12:00; zasílání článků a pozvánek
do 14. 4. 2023 do 12:00 hod.

uzávěrky vydání�

veř. jednání zastup.�
 3. 4. 2023 v 17:00 hod.

ve velké zasedací místnosti MěÚ Kralupy nad Vltavou.

OBSAH:
Další kroky v přípravě obchvatu učiněny! 

str. 3
Svoji profesi vnímáme jako formu pomoci 
lidem... O pozitivech a negativech 
sociální práce vypráví PhDr. Eva Ivanová, 
MBA, vedoucí Odboru sociálních věcí, 
školství a kultury MěÚ Kralupy n. V., a dále  
její kolegyně...

str. 11-13
Kde se budují ostrůvky vzájemnosti, 
jsou lidé mnohem šťastnější... Rozhovor 
s kazatelem Církve bratrské Radislavem 
Novotným. str. 14-15

Pod vlivem (zdánlivě nevinných) volně prodejných 
drog mohou děti spáchat sebevraždu, dospělí smrtel-
nou autonehodu. Tyto látky způsobují závislost, absti-
nenční příznaky i ztrátu vědomí… Účinky malých dávek 
anglofonní země popisují jako „kokain like“ a ty vysoké 
jako „heroin like“. A já se ptám - jsme opravdu ve 21. 
století? Nebo jsme naopak tak „pokrokoví“, že už ne-
známe žádné hranice? 

Některé státy kratom dávno zakázaly, jiné jej mají na 
seznamu tvrdých drog. Na co se čeká u nás? Kolik dětí 
bude muset přijít o život či zdraví? 

Je to výsměch všem preventistům, policistům, učite-
lům, rodičům… Organizovaný zločin v přímém přenosu. 
Navíc LEGÁLNÍ! Ráda bych si sundala 3D brýle a opustila 

kino, ale ona je to REALITA! Mnozí příznivci oponují, že jsou to neškodné látky, někdy 
dokonce léčivé, ale určitě ne v rukou dětí! Věnujte proto svým ratolestem zvýšenou po-
zornost, mluvte o tom s nimi, navštivte Revolution train (pozvánku najdete na str. 21). 

Protože tento způsob jara, kdy tu kvete obchod zeleného sypkého svinstva místo 
jarních petrklíčů, zdá se mi poněkud nešťastný…

 ANDREA JŮNOVÁ, 

ŠÉFREDAKTORKA KZ

Výročí - piety Datum

6. 4. 1253 - První  
zmínka o Kralupech

6. 4. 2023 - 770 let

UPOZORNĚNÍ – OTIŠTĚNÍ PŘÍSPĚVKŮ 
Redakce si vyhrazuje právo nezařadit pozvánku na kulturní/sportovní akci, nabídku kurzů/
táborů, brigád, dnů otevřených dveří, ohlédnutí za akcí (ať už městských spolků, subjektů 
podporovaných městem, soukromého sektoru,) pokud to kapacita KZ nedovoluje. Takové 
příspěvky budou komunikovány na webu a facebooku. Pro zvýšení šance na otištění je vhodnější 
zasílat formát 93x41 mm (vizitka na šířku), případně textově v bodech. Pro garantovanou 
medializaci aktivit lze využít placenou inzerci. Ceník najdete na: www.kralupskyzpravodaj.cz.
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N ávštěvníci si rovněž povšimnou inovo-
vaných ochozů, stěn a v neposlední řa-

dě také podlah. Na první pohled však zaujme 
nová podoba nerezové bazénové vany, která 
i po vizuální stránce vypadá velmi moderně. 
Kromě těchto ústředních prvků, na první po-
hled evidentních, se však nové podoby dočkal 
i suterén, kde byly zabudovány nové rozvody, 
technologie a akumulační jímka.  

„Rekonstrukce krytého bazénu byla dosti 

náročná. Naší snahou bylo dokončit projekt do 
konce roku 2022, ovšem tato ambice nakonec 
ze zásadních důvodů naplněna nebyla,“ říká 
Marcela Horčičková, vedoucí Odboru realizace 
investic a správy majetku MěÚ Kralupy n. V., 
jež  prodloužení termínu přičítá zejména sérii 
dalších stavebních úprav, se kterými se původ-
ně nepočítalo. „Při odstraňování původních 
obkladů jsme zjistili, že stěny bazénu nejsou 
rovné tak, jak jsme předpokládali. Bazénovou 

vanu jsme byli nuceni zvedat hned o několik 
centimetrů, což nebylo vůbec snadné.“ 

Projekt III. etapy rekonstrukce krytého 
bazénu byl financován výhradně z rozpočtu 
města bezmála za pětačtyřicet miliónů korun. 
O provedení se postarala dobříšská společnost 
Bohemik s. r. o.  ALEŠ LEVÝ, TISKOVÝ MLUVČÍ

Rekonstrukce krytého plaveckého 
bazénu byla dokončena

Tendr na představební přípravu
Středočeští radní na svém zasedání 2. 3. 2023 
udělali důležitý krok v přípravě obchvatu Kra-
lup nad Vltavou. Schválili totiž zadávací do-
kumentaci a návrh smlouvy o dílo a pověřili 
Krajskou správu a údržbu silnic vyhlášením 
nadlimitní veřejné zakázky v otevřeném ří-
zení na stavební práce. Předmětem zakázky 
je provedení přeložek silnic II/240 a II/101, 
tedy spojnice dálnice D7 a D8 a zároveň ob-
chvatu města. Součástí stavby jsou také pře-
ložky inženýrských sítí, rekultivace stavbou 
dotčených pozemků, stavební objekty dráhy, 
příprava stavby (vykácení mimolesní zeleně).

Stavba by měla vyjít na více než 376 milio-

nů korun. Peníze by měly jít ze Státního fondu 
dopravní infrastruktury.

Odvolání Spolku Kamýk zamítnuto
Spolek Kamýk se dlouhodobě vymezuje proti 
stavbě obchvatu Kralup (propojky D7 a D8) skrz 
území Velkých Přílep, dokonce vznesl ve věci 
námitku na podjatost dotčených správních úřa-
dů (Krajský úřad Středočeského kraje, Kralupy 
n. V., Roudnice n. L.). Krajský úřad Ústeckého 
kraje, v rámci přenesené kompetence, tedy pře-
zkoumal celý spis a 6. 3. 2023 potvrdil rozhod-
nutí prvoinstančního orgánu v plném rozsahu, 
že veškeré připomínky Spolku Kamýk (odvolání 
proti povolení k nakládání s vodami,  stavební 

povolení pro stavbu vodních děl v rámci stavby 
„II/240 a II/101 přeložka silnic v úseku D7-D8, 
II. etapa“, napadení stanoviska EIA) byly neo-
podstatněné. Proti rozhodnutí Krajského úřadu 
Ú. kraje již  není možné podat odvolání. Jedná 
se tedy o další dílčí úspěch v dlouhé cestě k re-
alizaci obchvatu. Vodohospodářské záležitosti 
jsou tímto uzavřeny. 

Co bude dál?
Celková příprava pokračuje. Čeká se na vydá-
ní hlavního stavebního povolení a vypořádání 
námitek odvolacím orgánem. Zahájení stavby 
obchvatu tedy zatím nemá stanovený termín... 

ANDREA JŮNOVÁ

■ Pro seniory a handicapované 
jezdí od 21. února v Kralupech 
speciální vůz Taxík Maxík. 

K líčky od nového automobilu převzala ředi-
telka Sociálních služeb K. n. V. Petra Ur-

banová, která je zároveň přesvědčena o tom, že 
právě tento vůz najde v Kralupech široké uplat-
nění. „Taxík Maxík bude možné využít na ces-
tu k lékaři, na úřad, ale i za kulturou. Cílem té-
to služby je ulehčit život osobám, které se kvůli 
zdravotnímu stavu či pokročilému stáří nemo-
hou dopravit tam, kam potřebují“, říká Petra 
Urbanová, jež tímto děkuje městu Kralupy nad 
Vltavou, které se rozhodlo nést 100 % budou-
cích nákladů na provozování této služby, dále 
Nadaci Charty 77 (Konto Bariéry a Sen-Sen) 

a společnosti ČESKÁ LÉKARNA HOLDING,  
a. s., provozující síť lékáren, za darované vo-
zidlo, finanční prostředky na rozjezd služby 
a za finanční dar na úpravu vozidla na bez-
bariérové.

(Úprava Taxíku Maxíku na bezbariérový by 
se měla stihnout do konce března, v mezičase 
jsou senioři přepravováni vozidlem terénní pe-
čovatelské služby.)

■ Od června 2022 až do poloviny března letošního roku trvala 
rekonstrukce krytého plaveckého bazénu v Kralupech nad 
Vltavou. Projekt, jenž se v průběhu stavebních prací ukázal jako 
velmi náročný, zahrnoval kompletní obnovu bazénové vany, 
přestavbu části suterénu a rekonstrukci dětských šaten včetně 
přístupové chodby.

24. 3. 2023 BYL BAZÉN OFICIÁLNĚ OTEVŘEN PRO VEŘEJNOST!

Další kroky v přípravě obchvatu učiněny

Přepravní služba Taxík Maxík spuštěna
ZÁKLADNÍ INFORMACE:
 služba je poskytována na území města Kra-
lupy nad Vltavou a do zdravotnických zaří-
zení;
 cena jízdného činí 50 Kč na území města 
(další specifikace jsou součástí přepravních 
podmínek, které naleznete na webových 
stránkách wwww.dpskralupy.cz);  
 služba je poskytována výhradně občanům 
s  trvalým bydlištěm v   Kralupech, kteří jsou 
starší 70 let (tedy ode dne 70. narozenin) ne-
bo držiteli ZTP a ZTP/P;
 služba je poskytována na území Kralup 
a  do zdravotnických zařízení, která jsou 
umístěna ve městech Praha, Kladno, Mělník 
a Slaný. ALEŠ LEVÝ, TISKOVÝ MLUVČÍ

Zájemci o využití TAXÍKU MAXÍKU se mohou 
objednat  na telefonním čísle 720 960 371. 

Bazén 
po rekonstrukci.
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R ekonstrukce ulic byla v časové návaznosti 
rozdělena do dvou částí, přičemž ta první 

se dotkne pouze Husovy ulice. Aby však mohla 
akce začít v řádném termínu, muselo ji začát-
kem března předcházet nepopulární odstra-
ňování sakur. Starosta Libor Lesák se v této 
věci vyjádřil takto: „Nikdo z nás se nedívá rád 
na odstraňování jakýchkoliv stromů. Pokud 
však chceme dosáhnout moderního prostoru 
a přívětivého prostředí těchto ulic, musí zeleň, 
která je za zenitem svého života, ustoupit. Tím 
spíše, že akce začne překladem plynového po-
trubí, které vede v těsné blízkosti kořenového 
systému stromů.“

Občané se však nemusí bát, že by ulicím 
v novém chyběla zeleň. Dle příslušných vizu-
alizací je zřejmá snaha o zasazení nových dře-
vin a zeleně v mnohem větším rozsahu, než 
tomu bylo doposud. „Kromě zeleně zde dojde 
k výrazným změnám v rámci uspořádání ko-
munikací a chodníků. Počítáno je i s novým 

veřejným osvětlením, inženýrskými sítěmi 
a odlišně pojatými parkovacími plochami. Dle 
plánu jsou umístěny blíže k drážnímu tělesu,“ 
říká Jan Novotný z odboru realizace investic 
a správy majetku MěÚ Kralupy nad Vltavou. 

Pro lepší představu dále podotýká, že po vi-
zuální stránce rekonstrukce vychází ze stylu 
předchozích etap, nicméně právě v ulici Hu-
sova bude ještě více rozšířena odpočinková 
zóna, a to především díky zmíněným plochám 
zeleně. Z moderních prvků nebudou chybět 
např. vysouvací sloupky či nabíječky pro elek-
tromobily. Práce by zde měly trvat do konce 
kalendářního roku, během kterého mimo jiné 
dojde i k instalaci vedení horkovodu v soused-
ní ulici Žižkova, a to za účelem připojení bu-
dovy pivovaru. 

Důležitým sdělením je i realizace spojená 
s novou dešťovou kanalizací fungující na sys-
tému retence dešťových vod pro zajištění mod-
rozelené infrastruktury. Jejím cílem je zadržet 

co nejvíce dešťové vody pro vysazenou zeleň. 
Poslední etapu následně zakončí rekon-

strukce Jungmannovy ulice, která rovněž do-
stane zcela novou tvář. Podél drážního tělesa 
by v budoucnu měly vyrůst moderní prodejní 
stánky, jimž je nezbytné vyčlenit volné pro-
story už na začátku přestavby. „Musí zde do-
jít k umístění inženýrských sítí pro připojení 
jednotlivých stánků k energiím,“ říká Marcela 
Horčičková, vedoucí Odboru realizace investic 
MěÚ Kralupy, jež dále přináší informaci o ob-
nově přístřešku nad vstupem do podchodu pod 
železniční tratí. I tento prvek se stane alespoň 
částečně součástí rekonstrukce. 

Předpokládaná realizace bude probíhat v le-
tech 2023 (Husova ul.) a 2024 (Jungmannova 
ul.). Odhadovaná cena byla vykalkulována na 
35 mil. Kč, z toho 20 mil. Kč je v přípravě žá-
dosti o dotaci z Integrovaného regionálního 
operačního programu. 

ALEŠ LEVÝ, TISKOVÝ MLUVČÍ

■ Začátkem měsíce dubna bude v Kralupech nad Vltavou zahájena investiční akce s názvem 
„Revitalizace centra města – IV. etapa“. Jedná se o poslední část inovace Palackého náměstí, jež 
byla započata v roce 2017. Nyní už chybí dokončit „pouze“ dvojici ulic (Husova a Jungmannova) 
nacházejících se v bezprostřední blízkosti drážního tělesa.

POTVRZENO, KRALUPY JSOU NOVÝM VLASTNÍKEM HŘIŠTĚ V OLŠÍCH! 
Jak bylo avizováno v předchozím Zpravodaji, město úspěšně zrealizovalo koupi fotbalového hřiště FK Kralupy 1901 
V Olších. Aktuálně se čeká na přepis v Katastru nemovitostí ČR. V následujících týdnech budou probíhat přejímací 
procesy, na kterých se bude podílet jak Kralupská sportovní, spol. s r. o., tak zástupci správy majetku MěÚ Kralupy 
n. V. Po převzetí bude nutné detailně zrevidovat stavy veškerých budov, jejich konstrukcí, zaevidovat stav dalšího 
majetku a přepsat veškeré energie.

„Ze strany města bude dále nutné vymyslet celou sportovní a volnočasovou koncepci areálu a naplánovat další nut-
né investice do těchto prostor. Kralupská sportovní bude areál spravovat stejně jako jiná sportoviště ve městě. Z počátku bude tento are-
ál jako celek pronajmut do užívání FK Kralupy 1901. O dalším rozvoji a užívání areálu, tak aby plnil potřeby jak sportovců, tak i případné 
veřejnosti, se bude nadále diskutovat,“ doplnil Luboš Truhlář, radní a zastupitel města.

V Kralupech začne poslední 
etapa rekonstrukce centra města

Rekonstrukci Husovy ulice provede 
společnost Gardenline s. r. o., 

stavební práce by měly započnout 
přibližně v polovině dubna 2023. 

Vizualizace Husovy ulice.

ZD
R

O
J:

 A
R

C
H

IV
 M

ĚÚ
 K

R
AL

U
PY

.



5AKTUALITY/ROZHOVOR

Paní architektko, jak byste okomentovala 
probíhající změny v Husově ulici?
V projektu revitalizace Husovy ulice jsme na-
skočili do rozjetého vlaku. Studie byla schvá-
lená, již se zpracovával projekt pro stavební 
povolení. V jeho rozpracovanosti jsme byli 
městem Kralupy požádáni o spolupráci v ob-
lasti modrozelené infrastruktury. Proto jsme 
k projektu přizvali též Davida Horu, národní 
celebritu v této specializaci. 

Již jsme neměli možnost ovlivnit celkové po-
jetí ulice včetně dopravního řešení, ale mohli 
jsme významně ovlivnit nové výsadby a pod-
mínky pro jejich perspektivní existenci a hos-
podaření s dešťovou vodou. V neposlední řadě 
jsme se pokusili vytvořit také příjemný prostor 
pro běžného uživatele. 

Navržené dopravně kompoziční řešení ne-
umožnilo zachování stávající vegetace včetně 
tak oblíbených sakur. I pro nás to bylo bolesti-
vé téma a rozumím těm, kteří o jejich záchra-
nu usilovali. Je však potřeba vzít v potaz, že 
v případě, kdy by mělo dojít třeba jen k částeč-
né rekonstrukci, kořeny všech stromů by tím 
byly natolik poškozeny, že by se jejich život-
nost rázem snížila na jednotky let.  Dočasné 
a nákladné opatření, které by částečně tyto 
hrozby redukovalo, by po pár letech ztratilo 
svůj význam, ale potřebný prostor pro nové 
stromy, dle principů adaptačních opatření na 
klimatickou změnu, by nám potom v ulici chy-
běl. Po zralé úvaze a konzultacích s kolegy jsme 
se přiklonili k záměru celkové rekonstrukce. 

Dalo se odhadnout, kolik let života 
stromům zbývalo?

Konzultovala jsem jejich stav s dendrologem, 
který k projektu zpracovával posudek, potvr-
dil, že stromy byly v terminální fázi svého ži-
vota, bylo vidět, že postupně odumírají. 

Co budou další nejzásadnější inovace 
v lokalitě oproti původnímu stavu? 
Z hlediska vegetace (zelené infrastruktury) při-
pravíme prostor tak, aby tam fungovaly stromy 
v řádu desítek let, připraví se jim prokořenitel-
ný prostor se speciálními substráty pod povr-
chem chodníku a vozovky. Jsou zde navrženy 
dřeviny větších velikostí, aby byl zamýšlený cíl 
vzhledu ulice dosažen co nejdříve. 

Sakury budou nahrazeny 
větším množstvím dřevin
■ Jak jsme informovali v minulém vydání Kralupského Zpravodaje, revitalizace 4. etapy náměstí byla 
zahájena, byly odstraněny letité sakury, které byly pro mnohé srdeční záležitostí, pro inovativní projekt 
však zásadní překážkou. Zeptali jsme se Markéty Pešičkové, krajinářské architektky z ateliéru pro.luka, 
jaké byly okolnosti vzniku nového projektu a jak vnímá pokácení těchto dřevin...

Ing. Markéta Pešičková
 autorizovaná krajinářská architektka 
ČKA;
 krajinářský ateliér pro.luka;
spoluautorka nového projektu Husovy 
ulice v Kralupech.

Projekt rovněž hospodaří s dešťovými voda-
mi (modrá infrastruktura), pod záhony bude 
realizován akumulační prostor, ve kterém se 
zachytí velké množství dešťových srážek, kte-
ré budou rostlinstvem postupně využívány. 

Zároveň bude vytvořen uživatelsky komfortní 
prostor - nový zelený bulvár s dostatkem odpo-
činkových míst, která tam aktuálně chybí. Ulice 
bude plná nové kvetoucí vegetace, jež poskyt-
ne příjemné klima. Bude disponovat kvalitní-
mi povrchy (kamennou dlažbou) a příjemným 
mobiliářem pro její „zabydlení“. Nově vznikne 
také parkování a lepší možnost zásobování, po 
kterém volá významná část uživatelů lokality. 

Jak hodnotíte širší okolí, je v centru města 
dostatek dřevin?
Dokázala bych si představit vyšší počet a vel-
kolepější rozměry :). Celkově jsou však Kralupy 
z hlediska zeleně nadstandardní. Ale určitě to 
neznamená, že není co zlepšovat, např. parky ve 
městě. Obyvatelstvo a samospráva mají obvyk-
le trochu strach z velkých stromů, což je škoda. 
Nejpříjemnější místa jsou zpravidla ta, kde je 
stín, kde je velké množství velkých stromů pa-
rametrů lip, platanů, dubů – tj. velkých korun, 
které i v červenci umožní cítit se ve městě dobře. 

Myslím si, že Kralupy jdou (v Husově ulici 
i všeobecně) dobrou cestou. Mají s čím praco-
vat, projekt od projektu vidím zlepšení. Věřím, 
že i rekonstrukce Husovy ulice bude nakonec 
přijata a vnímána obyvateli jako krok správ-
ným směrem. 

DĚKUJI ZA ROZHOVOR.

ANDREA JŮNOVÁ

Důvodem ukončení provozu konkrétní výrob-
ní linky je neudržitelné tržní prostředí pro výro-
bu emulzního styren-butadienového kaučuku 
(ESBR), způsobené nepředvídatelnými náklady 
na provoz v Evropě.

Globální chemická společnost Synthos oznámila, 
že ve druhém čtvrtletí letošního roku ukončí výrobu 
emulzních styren-butadienových kaučuků (ESBR) 
ve svém závodě v Kralupech nad Vltavou. Společ-
nost Synthos již loni v září informovala o tom, že není 
schopna udržet plnou kapacitu své výrobní jednot-
ky ESBR, protože kvůli nepředvídatelným nákladům 
na energie došlo pro evropské výrobce ESBR k vy-
tvoření neudržitelného tržního prostředí, a  to v pří-

mém důsledku geopolitické situace a ruské invaze 
na Ukrajinu.

Zaměstnanci a odborové organizace závodu 
v Kralupech, patřící do skupiny Synthos, byli o sku-
tečnosti informováni dne 2.  března. V  následují-
cích týdnech proběhnou jednání s  odborovými 
organizacemi s cílem dosáhnout co nejuspokoji-
vějších podmínek pro odchod nebo změnu pra-
coviště zaměstnanců v závodě v Kralupech nebo 
v rámci jiných společností skupiny.

„Po pečlivém zvážení ekonomické situace 
a odborných vyhlídek v  rámci chemického prů-
myslu jsme dospěli k  závěru, že nebudeme mo-
ci pokračovat ve výrobě ESBR v  Kralupech nad 

Vltavou. Protože nejdůležitější jsou pro nás naši 
zaměstnanci, je nyní naší nejvyšší prioritou poskyt-
nout jim ty nejlepší možné podmínky. 

V současné době proto vyhodnocujeme veške-
ré možnosti v dalších výrobních jednotkách a od-
děleních společnosti, abychom mohli nabídnout 
možnosti jiné práce co nejvíce z  nich,“ vysvětluje 
David Pohl, ředitel závodu v  Kralupech nad Vlta-
vou a  předseda představenstva společnosti Syn-
thos Kralupy.

MARTIN HAJNÝ, 

SENIOR PR CONSULTANT SPOLEČNOSTI SYNTHOS

SYNTHOS ZASTAVÍ PROVOZ SVÉ VÝROBNÍ JEDNOTKY ESBR V KRALUPECH NAD VLTAVOU

Rozhovor ke zhlédnutí 
či poslechu.
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Lobeč: V  září roku 2022 bylo vydáno územní 
a  stavební povolení. Obyvatelé sousedních 
věžáků v rámci právního zastoupení podali od-
volání proti stavbě (pravděpodobně z  obav 
o  dopravní obslužnost v  místě.). Od prosin-
ce  2022 Krajský úřad Stč. kraje přezkoumává 
rozhodnutí. Jde však o  rozvojové území, které 
je na tyto stavby v územním plánu určeno. Ná-
sledně bude nutné vyčkat na rozhodnutí nadří-
zeného správního orgánu.

Minice: Zástupci města a stavebního úřadu jed-
nají s developerem o rozdělení záměru do více 
etap. Projekt obsahuje tři etapy: 1) centrum - 
bytové domy, rodinné domy a školku, 2) rodin-

né domy, 3) řadovky. Tamější lidé mají obavy 
z dopravní situace po nárůstu obyvatel v lokali-
tě, v místě je totiž jen jeden hlavní dopravní uzel. 
V lokalitě byla z tohoto důvodu provedena do-
pravní studie, která kapacitní obavy vyvrátila. 
Lidé zde žijící se rovněž obávají ztráty komfortu 
poklidného života, založili tedy spolek pro hájení 
svých zájmů - Okrašlovací spolek Minice, který 
zažaloval městskou samosprávu ohledně plá-
nované výstavby. Podal totiž návrh na zruše-
ní části opatření obecné povahy, které přijalo 
Zastupitelstvo města Kralup ve věci územního 
plánování, jenž se týkalo úpravy pravidel eta-
pizace dopravní infrastruktury a výstavby by-
tů. Město soudní spor vyhrálo, soud neshledal 

žádná pochybení. Aktuálně se řeší příjezdová 
komunikace k plánovanému novému areálu – 
přivaděč Nehošť, zatím nebylo vydáno rozhod-
nutí, což brzdí výstavbu jako takovou. 

Finep: Na tento projekt je od srpna 2022 vydáno 
územní rozhodnutí  – na prvních osm bytových 
domů a komunitní centrum. Aktuálně se řeší do-
kumentace, horkovod se společností Synthos, 
dále podoba školky a  Nádražní ulice. Teprve 
po žádosti o stavební povolení na Nádražní uli-
ci a bytové domy bude zahájena stavba, která 
bude vznikat po etapách, nejprve budou po-
staveny první dva domy. 

ANDREA JŮNOVÁ

Nová výstavba na území našeho města
Výstavbu a další stavební aktivity na území na-
šeho města usměrňuje zejména platný územní 
plán. Náš územní plán již více než 20 let vymezu-
je lokality určené pro výstavbu a žádné zásad-
ní rozšíření tohoto území v  uvedeném období 
neproběhlo a  v  současnosti se ani nechystá. 
Zvýšená poptávka po pozemcích a novém by-
dlení na konci desetiletí přinesla jen větší aktivitu 
vlastníků ve využití svých pozemků. Větší staveb-
ní aktivitu vidíme všichni kolem sebe a Kralupy 
nejsou výjimka. Předmětem zájmu menší, ale 
o to hlasitější části veřejnosti, jsou zejména tři roz-
vojová území – Lobeč (Územní studie 02, inves-
tor p. Kohout), Minice (ÚS 12 a 13, investor Terasy 
Kralupy a. s.) a  „Za nádražím“ (ÚS 09, investor 
Rezidence nad Vltavou a. s.). 

Stručný popis jednotlivých lokalit  
pro nezasvěcené čtenáře:
1. LOBEČ  – ZA PANELOVÝMI DOMY. Jedná se 
o výstavbu tří bytových domů v ploše, která na-
vazuje na stávající zástavbu bytových domů. 
Schválená územní studie předpokládá výstavbu 
cca 128 bytů. Nové bytové domy výškově od-
povídají stávajícím domům. Dopravně je území 
napojeno z Hálkovy ulice kolem stávajících byto-
vých domů. Parkovací stání jsou umístěna z části 
v  suterénu bytových domů a   v  menší části na 
povrchu. Předmětem kritiky některých občanů 
je zejména dopravní napojení kolem stávajících 
domů. Napojení jen přes plánovaný přivaděč na 
Hostibejk by ve skutečnosti nefungovalo a muse-
la by být fyzická zábrana mezi novým a starým. 
Kladem, který není zcela samozřejmý, je vznik no-
vých bytů v místě, kde to územní plán dlouhodo-
bě předpokládal. Výstavba v tomto území byla 
plánována již více jak před 30 lety. Dalším kla-
dem je umístění parkování do podzemí a  rekon-
strukce stávajícího parkoviště u Hálkovy ulice. 
2. MINICE – MINICKÉ STRÁNĚ II. Návrh výstavby 
předpokládá realizaci rodinných domů a byto-
vých domů včetně mateřské školy a  obchod-
ních objektů. Územní studie předpokládá cca 
360 bytových jednotek. Zhruba polovina je 
umístěna v bytových domech o 3 až 4 podla-
žích a  druhá polovina v  rodinných domech. 

Dopravně je území napojeno novou komunika-
cí Nehošťská navazující na stávající komunikaci 
v  ulici Ke Studánce. Parkování je umístěno na 
pozemcích rodinných domů a v požadovaném 
množství i u  jednotlivých bytových domů, není 
tudíž potřeba budovat samostatné společné 
parkoviště. Kritika plánované výstavby vychází 
zejména ze strachu z  dopravní zátěže stávají-
cích obyvatel. Z části je vedena prostou lidskou 
obavou z  nových věcí, ze zvyku na stávající 
prostředí a neochoty akceptovat jeho změnu. 
Realizace výstavby je podmíněna výstavbou 
komunikace Nehošťská, která může být v  bu-
doucnu napojena na připravovaný obchvat 
Kralup (propojení D7 a D8). Rozptýlení dopravy 
napomůže i  realizace dalšího napojení na Hy-
bešovu ulici, kterému ale zatím zčásti brání ně-
kteří místní majitelé pozemků. Připomeňme si, že 
za posledních 20 let bylo nad Minicemi vybu-
dováno obdobné množství bytových jednotek, 
a  dopravní kolaps na Hybešově ulici nevznikl. 
Kladně hodnotím navrženou uliční síť, která re-
spektuje tvar terénu, komfortní uliční prostor se 
zelení, pěší prostupnost, vymezení prostor pro 
veřejné prostranství a komerční vybavenost, ta-
ké návrh mateřské školy. Největším plusem ale 
bude realizace komunikace Nehošťská, která 
obslouží i  některé stávající zástavby a  umožní 
kulturní přístup do celého území. 
3. „ZA NÁDRAŽÍM“. Záměrem investora je výstav-
ba 13 bytových domů o 6 nadzemních podla-
žích s 1 ustoupeným podlažím. V území je pláno-
ván přízemní komunitní pavilon. Územní studie 
předpokládá cca 750 bytových jednotek. Do-
pravní napojení je vedeno přes kruhovou křižo-
vatku Jodlova x Mostní x Erbenova po Jodlově 
ulici. Parkovací místa pro rezidenty jsou řešena 
v přízemí bytových domů a na povrchu u byto-
vých domů. Malá část je umístěna do ulic. Cel-
kem studie předpokládá 895 parkovacích míst. 
Kritizován byl zejména počet parkovacích míst 
a  dopravní zátěž v  centru města. Komise vý-
stavby už při zpracování zadání územní studie 
požadovala vytvořit parkovací stání nad rámec 
normativů. To se nakonec podařilo. Problému 
s dopravní obsluhou jsme si všichni vědomi. Vý-
stavba v území bude rozložena do více let, a tak 

bude prostor problém s  dopravou řešit. Po re-
alizaci obchvatu by měla výrazně poklesnout 
dopravní zátěž v Mostní ulici. Nechceme na to 
spoléhat, a na základě návrhu Komise výstavby 
zadáme vypracování studie na umístění nového 
mostu přes Vltavu zhruba v místě stávajícího po-
trubního přemostění. Jako další minus, které není 
tak často zmiňováno, je bohužel otevřená uliční 
čára. Náš požadavek na spojitou zástavbu ne-
byl z mnoha důvodů akceptován. Kladným pří-
spěvkem této lokality bude vybudování dostup-
ného bydlení v  těsné blízkosti dopravního uzlu. 
Dále město vzneslo, už při zpracovávání územní 
studie obsahující výstavbu obchodního centra, 
požadavek na rozšíření (jinak řečeno narovnání) 
Nádražní ulice. Rozšířením prostoru pro Nádražní 
ulici získá na ceně městský pozemek pod býva-
lou provizorní výpravní budovou, kterou město 
po dlouhých jednáních odkoupilo od Českých 
drah. Tím se otevírá možnost v tomto prostoru vy-
budovat obchodní prostory nebo rozšířit možnost 
parkování v těsném sousedství nádražní budovy. 
Kladem všech lokalit společně je přístup investo-
rů, který byl zatím vstřícný a přístupný diskuzi. 

Reakce veřejnosti  
Obavy některých obyvatel žijících v těsné blízkos-
ti výše zmíněných lokalit chápu. Budoucí zvýše-
ný ruch a změna prostředí kolem jejich domova 
je znervózňuje. To ale neznamená, že jsou jejich 
výhrady opodstatněné a zásadní. O tom ale roz-
hodne státní správa. Je možné, že se najdou ně-
jaké formální nedostatky, na kterých se realizace 
zadrhne. Podstatné věci to ale nebudou. Je mezi 
námi ale také velká skupina obyvatel, která hle-
dá nové bydlení, nebo lidí odjinud, kteří by chtěli 
v našem městě bydlet. Ti se spíše vyptávají, kdy 
se začne stavět, kdy budou nové byty k dispozi-
ci a proč to tak dlouho trvá. Snažili jsme se, aby 
připravovaná výstavba financovaná soukromými 
investory dopadala co nejméně na ty obyvatele, 
kteří si již svůj dům či byt pořídili v minulosti. Jsem 
přesvědčený, že rozvoj našeho města je potřeb-
ný. Občanská vybavenost je schopná další oby-
vatele obsloužit. Z  Kralup se na konci 19. století 
rychle stalo město a žije se nám tady dobře. Roz-
voj je nutný pro udržení kvality. 

Každá nová výstavba v  našem okolí budí 
obavy. Ať už je to nárůst dopravy nebo 

ztráta komfortu, je to přirozená obava kaž-
dého z nás. Mimochodem, stejné obavy měli 
před lety starousedlíci, když se do jejich po-
klidné lokality nastěhovali současní obyvatelé, 

a časem se ukázalo, že spolu dokážou všichni 
v klidu žít. Snažíme se proto také projekt Minice 
připravit co nejohleduplněji, aby se minimalizo-
valy všechny dopady na současné obyvatele. 

Jednou z  obav je nárůst dopravy  – obě 
provedené nezávislé dopravní studie pro-

Jaký je aktuální stav plánovaných 
developerských projektů?

VYJÁDŘENÍ ING. PETRA LISTÍKA, předsedy Komise výstavby a rozvoje města: 

VYJÁDŘENÍ INVESTORA k projektu Terasy Kralupy - Minice: Vizualizace projektu Terasy Kralupy - Minice.
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 všechny projekty jsou naplánovány na jed-
notlivé etapy a  jejich výstavba je rozvržena 
na období 2-10 let;
 územní plán města a všechny jeho změny 
prošly veřejným projednáním, o  kterém byli 
občané informováni na veřejných deskách 
města;
 město je připraveno na rozvoj i nárůst oby-
vatel a dále připravuje nové projekty pro za-
jištění kvalitního života obyvatel:
 byl vybudován parkovací dům a auto-
busový terminál;
 byla dokončena rekonstrukce plavecké-
ho bazénu; 
 začíná rekonstrukce sladovny pivovaru, 
čímž budou navýšena místa v  DDM, ZUŠ 
a knihovně;
 byla dokončena rekonstrukce kuchyní 
a rozvodů v ZŠ Gen. Klapálka a ZŠ Třebízského; 
 v  letošním roce budou rekonstruovány 
odborné učebny v  ZŠ Komenského a   ZŠ 
Třebízského;

 je zadáno zpracování projektové doku-
mentace na modernizaci družiny a kuchy-
ně ZŠ V. Havla;
 Zastupitelstvem města byl odsouhlasen 
záměr na výstavbu nové ZŠ v areálu učiliště 
v Lobečku, s MŠMT ČR již probíhá vyjedná-
vání o přidělení dotací na tento projekt;
 ve všech rozvojových lokalitách jsou re-
zervovány plochy pro nové školky, v lokali-
tě Finep se již školka projektuje;
 před dokončením je projekt na výstav-
bu nové sportovní haly, realizace započne 
v roce 2024;
 jsou připraveny projekty na kruhové ob-
jezdy v Lobečku a u Lidového náměstí, vý-
stavbu provede KSÚS;
 se Středočeským krajem byla dojednána 
rekonstrukce komunikací Přemyslova a Hy-
bešova v letošním roce;
 je zadáno výběrové řízení na průzkum 
možné výstavby nového mostu z centra do 
Lobečku;
 stav obchvatu viz informace na str. 3.

Okrašlovací spolek Minice (dále jen OSM) 
byl často napadán, že brání rozvoji měs-

ta, což je manipulativní tvrzení. OSM se brání 
masivnímu nárůstu obyvatel bez dalšího sou-
visejícího rozvoje, zejména dopravní infrastruk-
tury a  občanské vybavenosti. Dvě doprav-
ní studie, které k  tomuto projektu vznikly, tak 
jsou přinejmenším diskutabilní. Kralupy mají 
a  dlouho mít budou jen jeden most přes ře-
ku a obchvat města je v nedohlednu. Také se 
bráníme, aby se v Minicích, kromě akceptova-
telných rodinných domů, stavěly několikapat-
rové bytovky a dlouhé řady řadových domků, 
které do lokality vůbec nepatří! A ano, Minice 
byly a  jsou klidnou lokalitou, a právě pro svůj 
klid ji vyhledávají i rodiny s dětmi, které nemu-
sí mít strach pustit je na ulici, aby je nezajelo 
auto. A řečnická otázka na závěr: Proč někteří 
představitelé města dlouhodobě bránili veřej-
né diskuzi, když jsou projekty takovým příno-
sem? A nemají především hájit zájmy stávají-
cích obyvatel? ALICE NEMČOK

Ktéto problematice jsme se již několikrát 
vyjadřovali. Takže velice stručně. Svůj ná-

zor jsme nezměnili, není to šťastné rozhodnutí. 
Naše město není na takový rozvoj připrave-
no. Chybí nám občanská vybavenost, veli-
ce těžko se shánějí lékaři, problém bude do 
budoucna i se školami, volnočasovými aktivi-
tami, ale i obchody. S tím přímo souvisí i do-
prava ve městě, všichni pojedou přes jediný 
most do Lobečku nakupovat, není kde par-
kovat. Stavebně jsou tyto lokality přehuště-
né. Pozitivní není ani postoj současných oby-

vatel těchto lokalit. Z těchto důvodů máme 
k takovému velkému rozvoji svoje výhrady. 

STANISLAV HEJDUK, ZASTUPITEL

Na rezidentní a především bytové výstav-
bě bývá primárně problém v nedostat-

ku parkovacích míst. Typickým příkladem je 
projekt Finepu, kde jsou plochy kolem domů 
spotřebovány na parkovací místa cca 1:1, 
namísto toho, aby byl příslušný počet míst 
vybudován pod každým domem. Venkovní 
plochy by tak mohly být využity více na ze-

leň. Kdyby se následně ukázalo, že je míst 
nedostatek, bylo by možné na tyto plochy 
parkovací místa rozšířit. Druhým problémem 
bývá to, že mnoho bytů z nové výstavby bý-
vá často investičních, tj. spojených s nájem-
ním bydlením, a  zřízení trvalého pobytu na 
dané adrese pro nájemníka bývá často pro-
blém. Město pak z  takového nárůstu nemá 
obvykle žádný benefit (rozpočtové určení 
daní), přestože benefity města jsou těmito 
obyvateli využívány. 

PETR MAREK, ZASTUPITEL

Internetový „Portál občana“ umožňuje online zasí-
lání žádostí a pořizování výpisů z veřejných rejstříků, 
celkově jde o desítky funkcionalit - služeb. Nyní jsou 
všechny „Portálem občana“ nabízené funkcionali-
ty spojené s našim MěÚ zprovozněny.

„UŠETŘÍTE ČAS A CESTU NA ÚŘAD“ 

Přes Portál občana lze např. vyřídit následující záležitosti:
u žádost o nový řidičský průkaz u žádost o voličský průkaz u výpis 
bodového hodnocení řidiče u výpis z rejstříku trestů u výpis z živ-
nostenského rejstříku u výpis z veřejného rejstříku – obsahuje mj. 
spolkový rejstřík, obchodní rejstřík a rejstřík společenství vlastníků 
jednotek u výpis z registru obyvatel u informace z katastru nemo-
vitostí u informace z registru silničních vozidel u informace z re-
gistru řidičů u zřídit upozornění na blížící se konec platnosti dokla-
dů – občanský průkaz, cestovní průkaz a řidičský průkaz u přístup 
k  eReceptu u přístup do očkovacího portálu a platební bránu 
MěÚ (umožňující kontrolu bezdlužnosti vůči městu).  

Nejsnadnější cesta k Portálu - na hlavní webové stránce města je vi-
ditelně umístěno příslušné tlačítko „Portál občana a platební brána.“ 
Podmínkou pro použití portálu je mít jeden z druhů tzv. elektronické 
„identity občana,“ nejrozšířenějším je „bankovní identita“ a pro část 
nabízených služeb i datovou schránku.  KAMIL HAINC, TAJEMNÍK MĚÚ

MěÚ Kralupy nad Vltavou nabízí občanům možnost 
zkontrolovat si stav svých případných finančních 
závazků vůči městu z pohodlí domova, a zároveň 
snadno tyto závazky uhradit. Cílem je vyhnout se 
komplikacím a oboustranně nechtěné exekuci. 

Finanční závazky, které lze zkontrolovat a rovnou uhradit:

- správní poplatky;
- pokuty;
- místní poplatky za psy;
- nájmy z nebytových nemovitostí.

K uvedenému účelu lze využít nově zprovozněný internetový Por-
tál občana s platební bránou:
https://portalobcana.mestokralupy.cz 

Na hlavní webové stránce města je viditelně umístěno tlačítko 
„Portál občana a platební brána“, které navede na výše uvede-
nou webovou stránku. Podmínkou pro použití portálu je mít jeden 
ze sedmi druhů tzv. elektronické „identity občana,“ nejrozšířeněj-
ším je „bankovní identita.“ 

KAMIL HAINC, TAJEMNÍK MĚÚ

Možnost snadné kontroly 
bezdlužnosti vůči městu

S MěÚ lze komunikovat  
i přes Portál občana

VYJÁDŘENÍ STAROSTY MĚSTA LIBORA LESÁKA
 k názoru opozice a OSM:

VYJÁDŘENÍ OKRAŠLOVACÍHO  
SPOLKU MINICE: 

NÁZOR OPOZICE...
Otázka: Jaká jsou podle vás negativa nové developerské výstavby (Minic, Lobče, Finepu celkově)?

kázaly, že nárůst dopravy bude bez výrazné 
změny a v normě. Navíc žijeme v době, kdy 
se pozvolna mění životní styl – kulminuje růst 
dopravy – sílí trend využívání MHD, car sha-
ringu a jízdy na kole či koloběžkách, řada lidí 
preferuje práci z domova, tedy oproti zpra-

covaným dopravním studiím lze dokonce 
odůvodněně předpokládat ještě nižší nárůst.

Projekt přináší navíc do lokality krásnou ar-
chitekturu od renomovaných architektů. K to-
mu velké množství zeleně, důmyslné prvky pro 
udržení vody v krajině, občanskou vybavenost 

a místa k setkávání, což zde chybí. Věříme, že 
to vše pomůže propojit současné obyvatele 
s  novými sousedy a  vytvoří se příjemné místo 
pro život.

Pozn. red.: Prostor vyjádřit se dostali všichni tři developeři.
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
Upozorňujeme rodiče dětí, kteří mají zájem 
o uvítání svého dítěte, ať se osobně nebo telefo-
nicky nahlásí na Městském úřadu v Kralupech 
nad Vltavou - matrika. Vítání občánků bude 
probíhat v měsíci květnu a bude určené pro děti 
narozené v období od 1. 7. 2022 do 31. 12. 2022, 
které mají trvalý pobyt v Kralupech nad Vlta-
vou. Rodiče mohou své děti nahlásit na matrice 
v termínu do 3. 5. 2023.

HANA LOSOVÁ, 

MATRIKÁŘKA

Úspory na 
veřejném osvětlení
R ada města Kralup na svém jednání 

6. 3. 2023 uvolnila finanční prostředky 
ve výši 450 000 Kč na pořízení nových úspor-
ných svítidel, která budou v nejbližších týdnech 
instalována za účelem významné úspory ener-
gie. Bylo vytipováno zhruba 400 ks světelných 
bodů se stávajícím výkonem svítidla nad 100 
W, které budou nyní nahrazovány LED svítidly 
s výkonem 18 W, přičemž nebude snížen kom-
fort osvětlení. Toto opatření má velmi rychlou 
návratnost do 1 roku a nebude tak nutné do 
budoucna další místa veřejného osvětlení vy-
pínat. Kromě zmíněné výměny samotných vý-
bojek za LED žárovky, kterou budou provádět 
TSM, má město zažádáno o dotaci na výměnu 
dalších 400 ks kompletních svítidel. V případě 
úspěchu v čerpání dotace by pak byly vyměně-
ny všechny technologicky zastaralé světelné 
body veřejného osvětlení ve městě. 

ING. VOJTĚCH POHL, 

MÍSTOSTAROSTA

Rada města svým usesením č. 23/5/8/1 rozdělila celkem 595 030 Kč.
Další žádosti o Programovou dotaci na rok 2023 ve výši nad 50 000 Kč budou projednávány na Zastupi-
telstvu města Kralupy dne 3. 4. 2023.
(Sportovní dotace budou zveřejněny v květnovém vydání KZ.)

ZÁPIS DO 1. TŘÍD PRO ŠKOLNÍ ROK 2023/2024
Zápisy do 1. tříd kralupských základních škol proběhnou ve dnech pondělí 17. dubna a úterý 18. dubna 2023. Zápis ukrajinských dětí 
(s vízem dočasné ochrany) do 1. tříd se bude konat ve stejném termínu. Bližší informace o zápisech naleznete na webových strán-
kách jednotlivých základních škol.
ZŠ 28. října: www.zsmikovice.cz; ZŠ Gen. Klapálka: www.zsgenklapalka.cz; ZŠ Komenského: www.zskomenda.cz; ZŠ Václava Havla: www.zsvhkralupy.cz;
ZŠ Třebízského: www.trebizskeho.cz.
Do 1. tříd budou zapsány děti narozené v období od 1. 9. 2016 do 31. 8. 2017 a děti s odkladem povinné školní docházky z loňského roku. Spádové obvo-
dy základních škol a všeobecné informace k zápisům naleznete na webu města Kralupy nad Vltavou v sekci Školství.

ZÁPIS DO MATEŘSKÝCH ŠKOL PRO ŠKOLNÍ ROK 2023/2024
Zápisy do kralupských mateřských škol proběhnou ve dnech středa 3. května a čtvrtek 4. května 2023. Zápis ukrajinských dětí (s ví-
zem dočasné ochrany) proběhne zvlášť, ve středu 7. června 2023. Bližší informace o zápisech naleznete na webových stránkách jed-
notlivých mateřských škol.
MŠ Dr. E. Beneše: www.msbenese.cz; MŠ Gen. Klapálka: www.msklapalka.cz; MŠ Třebízského: www.trebizskeho.cz.
Pro děti, kterým bude do 31. 8. 2023 pět let a ještě do školky nechodí, je zápis povinný.
Spádové obvody mateřských škol a všeobecné informace k zápisům naleznete na webu města Kralupy nad Vltavou v sekci Školství.

45 000 Kč 
spolku Hudba staví chrámy, z. s., na projekt „Soubor koncertů na podporu obnovy 
tradice v Zeměchách“. 

26 000 Kč spolku Kruh přátel Prahy, z. s., na projekt „Kruh přátel Prahy“. 

25 000 Kč 
společnosti Výzkumný ústav pro hnědé uhlí a. s. – Ekologické centrum Kralupy nad 
Vltavou na projekt „Kralupy – čisté město 2023“. 

34 000 Kč TJ Kralupy, z. s. – oddílu KČT na projekt „Turistické pochody pro veřejnost“. 

30 000 Kč panu Ing. Denysu Luksíkovi na projekt „Letní  fotbalový kemp Denyse Luksíka 2023“. 

20 000 Kč spolku TJ Sokol Zeměchy na projekt Sportovní den v areálu TJ Sokol Zeměchy“. 

14 000 Kč Charitě Kralupy nad Vltavou na projekt „Letní tábor Lhotka 2023“. 

30 000 Kč spolku Fénix, z. s. na projekt „Letní dětský tábor“. 

13 000 Kč 
spolku ČSCH ZO Kralupy nad Vltavou, o. p. s. na projekt „Činnost ČSCH ZO Kralupy, 
kulturní akce, výstavnictví“. 

36 000 Kč 
Divadelnímu spolku Scéna Kralupy na projekt „ScénaFest 2023 – divadelní festival - 5. 
ročník“. 

25 000 Kč Loutkovému souboru Rolnička, z. s., na projekt „Podpora činnosti a pořízení nového NTB“. 

12 000 Kč 
paní Radoslavě Fortelné na aktivizační zájmovou činnost seniorů „Senior minichor - 
aktivizační zájmová činnost“. 

40 000 Kč paní MgA. Zuzaně Štarkové na projekt „Taneční koncert“. 

25 000 Kč 
Atletickému klubu Adama Sebastiana Helceleta, z. s. na projekt „Kemp vítězů 
v Kralupech nad Vltavou“. 

20 000 Kč spolku Česká unie sportu Mělník, z. s., na projekt „Sportovec Mělnicka 2022“. 

25 000 Kč spolku TSK MLS, z. s. na projekt „Činnost TSK MLS pro rok 2023“.  

24 000 Kč 
spolku Ústav Antonína Dvořáka pro kulturní život seniorů, z. s na projekt „Music for all 
generations“. 

9 000 Kč 
Okresnímu mysliveckému spolku Mělník, z. s. na projekt „Nákup výukových materiálů pro 
uchazeče o první lovecký lístek“. 

14 000 Kč paní Veronice Dvořákové na projekt „Hudební koncert“. 

30 000 Kč Lesní mateřské škole Kulíšek, z. s. na projekt „Kulíškův rok“.

30 000 Kč paní Ing. Kláře Kloučkové na projekt „Galerie VK 37 pro rok 2023“. 

14 000 Kč Mysliveckému spolku Kralupy Nelahozeves, z. s. na projekt „Vypouštění drobné zvěře“. 

4 000 Kč panu Stanislavu Hejdukovi na projekt „Adventní sousedské setkání“. 

4 000 Kč paní Janě Nedvědové na projekt „Klubová činnost LKŽ Kralupy n./Vlt.“. 

8 000 Kč 
spolku Český kynologický svaz ZKO Kralupy nad Vltavou - Strachov na projekt „Kralupská 
ťapka“. 

7 000 Kč panu Martinu Fouskovi na projekt „EldHopp - III. ročník – závody v králičím hopu“. 

29 000 Kč panu PhDr. Radomíru Dvořákovi na činnost „Kralupští žesťoví sólisté - činnost“. 

10 000 Kč Centru D8, o. p. s. na projekt „Příměstské tábory 2023“. 

22 000 Kč spolku Movere, z. s. na projekt „Piknik nad školou“. 

Dotace na zájmové aktivity byly rozděleny!
Rada města na svém jednání dne 6. března 2023 schválila  
přidělení programových dotací na podporu zájmových aktivit  
na rok 2023:
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Z 6 258 obcí v ČR bylo vybráno 10 zástupců, 
kteří svými vlastnostmi (velikostí, počtem 

obyvatel) reprezentovali jednotlivé clustery, 
jmenovitě: Brno, Louka, Valašské Klobouky, 
Třebíč, Křečkov, Velké Popovice, Červená Ře-
čice, Křižanov, Kralupy nad Vltavou, Hradec 
Králové, Polná a Praha.

Délka terénních práci byla cca rok a pokrýva-
la všechna roční období (pro zohlednění sezón-
nosti), v období 3/2020–8/2021 došlo k přeru-
šení terénních prací z důvodu covid-19.

Brněnská univerzita tedy odebrala v Kralu-
pech 22 vzorků o hmotnosti 922 kg z vybra-
ných referenčních míst, hlavně ze sídlišť, re-
ferenční nádobou byl nadzemní kontejner na 
směsný odpad o objemu 1100 l. V TSM dostali 
pracovníci univerzity prostor pro rozebrání 
obsahu nádob.
A jak si naše město vede? Kralupy mají 

třídicí rezervy i v běžných složkách odpadu, 
nevytříděno zůstalo: papír (9,10 %), plast (11,6 
%), bio (29,3 %), sklo (7 %) a další v nižším pro-
centuálním zastoupení. Kralupy jsou tak lehce 
pod průměrem třídění ve srovnání se zbytkem 
republiky. Téměř 30% složka nevytříděného 
bioodpadu (živočišného a rostlinného) však 
není zanedbatelná. Z rodinných domků je bio 

odpad pravidelně svážen. Nyní je na pořadu 
dne svoz ze sídlišť, jelikož sídliště veřejně pří-
stupné kontejnery na bioodpad zatím nemají. 
Hlavním předpokladem pro sběr bioodpadu je 
totiž to, že nebude kontaminovaný, tzn., že se 
v popelnici nebude nacházet žádný jiný odpad, 
ani například biologicky rozložitelné plasty. 
V tomto případě by kompostárna odpad vrátila 
zpět technickým službám, což by byl nákladný 
problém. Komise pro životní prostředí MěÚ 
Kralupy na svém posledním zasedání řešila, 
jak rozšířit fungující systém, který již využí-
vají SVJ – ta mohou mít vlastní kontejner při 
dodržování určených pravidel. Předseda SVJ 
si pro svůj vchod může zažádat o menší kon-
tejner, který si obhospodařuje a v den svozu ho 
zpřístupní svozové společnosti. 

První vlaštovka na cestě ke snížení množství 
biologicky rozložitelného odpadu v neroztří-
děném směsném odpadu by mohla vylétnout 
ze svého hnízda v průběhu jara. V Komisi pro 
životní prostředí se momentálně jedná o mož-
ném zavedení sběru tohoto typu odpadu ze síd-
lišť. Jednalo by se však zatím jen o zkušební 
provoz. O případném zahájení tohoto pilotní-
ho projektu budou občané včas informováni 
prostřednictvím komunikačních kanálů měs-

Každý občan může vnímat využitelnost odpadu k další recyklaci dost 
odlišně. Při třídění papíru je dost neurčitá hranice u míry znečištění, 
kdy je papír ještě vhodný k recyklaci a kdy už ne. Pokud při tomto vý-
zkumu nebylo přihlédnuto k takovým nuancím, mohla by studie být 
lehce zavádějící, velmi znečištěný papír nemůže být recyklován.

Odpady jsou velmi důležité téma, proto si jej komise zvolila za klí-
čové pro naše funkční období. Kromě třídění bioodpadu, plastů 
a papíru jsou pro snížení množství odpadů potřebná opatření pro 
prevenci vzniku odpadů. Nejlépe „vyřešený“ je ten odpad, který vů-
bec nevznikne.

2. 5. 2023
Ladova, I. Olbrachta, U Parku, U Vo-
dárny, Klicperova, sídliště Minice

3. 5. 2023
Majerové, Cukrovar - III. část – parko-
viště č. p. 1088–1071, U Cukrovaru + 
parkoviště, Lutovítova       

5. 5. 2023
Sladkovského, Cukrovar -  I. část (Tyršo-
va a podél č. p. 1063–1066), parkoviš-
tě Chelčického, parkoviště za Jízkem

Plán údržby komunikací 
města – pokračování (květen)

Zákon o pozemních komunikacích 
č.13/1997 Sb. ukládá provést údržbu 
komunikací po zimním období na silni-
cích III. třídy a na místních komunika-
cích nejpozději do 31. 5. Na základě 
tohoto zákona byl zpracován harmo-
nogram údržby komunikací, které bu-
de prováděno v těchto termínech:

Další květnové termíny budou 
zveřejněny v následujícím vydání KZ.

plán svozu odpadu - rozpis stanovišť� 
Odpad se sváží dle rozpisu 2x v měsíci mobilním svozem 

PONDĚLÍ

Stanoviště 1
Kuzmínova  
– tenisové kurty

14:00–14:50 hod. 

Stanoviště 2 nábřeží J. Holuba 15:00–15:50 hod. 

ÚTERÝ

Stanoviště 3 U Stadionu *** 14:00–14:50 hod.

Stanoviště 4 Poděbradova 15:00–15:20 hod. 

Stanoviště 5
Hostivítova  
- parkoviště *** 

15:30–16:00 hod. 

Stanoviště 6
Purkyňovo nám.  
- u hřiště *** 

16:10–16:40 hod. 

STŘEDA

Stanoviště 7 Šafaříkova - u hřiště *** 14:00–14:50 hod.

Stanoviště 8 V Olších 15:00–15:50 hod.

ČTVRTEK

Stanoviště 9 Lidové nám. 14:00–14:50 hod. 

Stanoviště 10 P. Bezruče *** 15:00–15:50 hod.

PÁTEK

Stanoviště 11 Na Vršku - požární zbroj. 14:00–14:50 hod.

Stanoviště 12 9. Května - Zeměchy 15:00–15:50 hod. 

TERMÍNY MOBILNÍHO SVOZU
11. 4.-14. 4. ......................... bioodpad
24. 4.-28. 4. ......................... rozměrný odpad z domácností
9. 5.-12. 5. ........................... bioodpad
22. 5.-26. 5. ......................... rozměrný odpad z domácností
Další měsíce budou zveřejněny v následujícím vydání.
Rozměrným odpadem z domácností se myslí: 

 pneu, lednice, sporáky, televize, rozložený dřevěný nábytek, 
sedací soupravy, matrace. Mimo svozové dny a časy se bere odlo-
žený odpad jako černá skládka pod pokutou. Při předávání odpa-
du je občan Kralup nad Vltavou povinnen předložit OP.

***  Stanoviště, která se změnila:

Původní stanoviště Nové stanoviště

Máchova U Stadionu

Hostivítova - tříděný odpad Hostivítova - parkoviště

Purkyňovo nám. - tříděný odpad Purkyňovo nám. - u hřiště

Šafaříkova - tříděný odpad Šafaříkova - u hřiště

Mlýnská P. Bezruče

Jak jsme obstáli ve třídění odpadu?
■ V období od 1. 1. 2019 do 30. 6. 2022 probíhal v Kralupech a 
dalších městech ČR projekt Prognózování produkce odpadů, který 
zaštiťovalo Vysoké učení technické v Brně. Cílem analýz bylo mj. 
určit průměrné složení směšného komunálního odpadu v ČR pro 
porovnání s jinými zeměmi EU.

ta, zatím komise prověřuje ideální možnosti 
provedení a následně bude návrh předkládat 
samosprávě.
Čím město může motivovat občany, 

aby ještě více třídili i odpad papírový, 
plastový a sklo? „Snažíme se umisťovat 
kontejnery do docházkové vzdálenosti, což je 
v průměru do 150 m od bydliště, rozšiřujeme 
místa pro odevzdání separovaného odpadu, 
nabízíme kontejnery i na další třiditelné slož-
ky (kov, olej…). Nicméně od určité fáze míry 
třídění je další motivace občanů již velmi slo-
žitá. Umisťováním polopodzemních kontejne-
rů se snažíme navýšit komfort tak, aby moh-
li občané přijít v kterýkoliv den svůj odpad 
odevzdat. Nenarazí tak na plný kontejner na 
separovaný odpad, ani zavřený sběrný dvůr,“ 
podotkl Vojtěch Pohl, místostarosta Kralup, 
který má odpadové hospodářství v gesci. 

O výši poplatků za komunální odpad pro pří-
ští rok orgány města zatím jednají. 

ANDREA JŮNOVÁ

Komentář Tomáše Bronce (TSM)  
k analýze VUT:

Vyjádření předsedy Komise pro životní 
prostředí – Mgr. Václava Gabriela:

FO
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U

T 
B

R
N

O

Průběh 
třídění ve 
sběrném 

dvoře TSM.
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ANKETA PRO PŘEDSEDY KOMISÍ RADY/VÝBORŮ ZASTUPITELSTVA MĚSTA KRALUPY N. V.
S jakým cílem jste vstoupil/a do čela komise/výboru pro následující čtyřleté období?

PRACOVNÍ PŘÍLEŽITOST
Láká vás práce se seniory? 
Pečovatelská služba Kralupy doplňuje kolektiv pečovatelek. 
Bližší informace po načtení QR kódu nebo na tel.: 724 867 440.

Město Kralupy nad Vltavou
Městský úřad Kralupy nad Vltavou
Odbor sociálních věcí, školství a kultury

Sociálně-právní poradenství pro pečující osoby

Sociální pracovnice OSVŠK zvou pečující osoby na setkání, kde 
jim bude poskytnuto sociálně-právní poradenství na základě 
jejich dotazů.
Setkání se uskuteční ve středu dne 12. 4. 2023 od 15:00 do 17:00 
hod. ve velké zasedací místnosti budovy Městského úřadu v Kra-
lupech nad Vltavou (výtahem 4. patro).
Na setkání se těší sociální pracovnice odboru.

Redakční rada, Jan Doležálek
V Redakční radě působím již druhé volební období. Nyní popr-
vé jako předseda. A jako hlavní úkol jsem si vzal, aby Kralupský 
Zpravodaj neposkytoval informace jen z hlediska jedné skupiny 
obyvatel, reprezentované aktuálním politickým vedením obce, 
ale napříč politickým spektrem. 
Vydávání periodika za veřejné prostředky totiž opravňují obča-
ny, v zastoupení jimi volenými zastupiteli, požadovat od tohoto 
média zpětnou vazbu. Srozumitelná komunikace radnice tak 
vytváří důvěrný vztah mezi úřadem a obyvateli a občané si tak 
uvědomí, že na jejich zájmech záleží.
V komunikaci obecně je důležité nazývat věci pravými jmény 
i v případě, že je to nepříjemné. Prostor by vůbec neměl mít 
populismus, ale naopak se musí zachovat názorová neutralita. 
V případě politicky diskutovaného obsahu se musí zachovat vy-
váženost, tzn. že se zmiňuje nejen názor koaliční, ale i opoziční.
Kralupský Zpravodaj je v současné podobě určitě kvalitním peri-
odikem, ale to neznamená, že není co zlepšovat. A určitě nebu-
du mluvit jen za sebe, když řeknu, že v tomto ohledu je důležitá 
vaše angažovanost a spolupráce. Proto neváhejte a pište nám 
své podněty a připomínky, ať víme, co vás zajímá. Jo a zacho-
vejte nám přízeň ✌.

Komise pro životní prostředí, Mgr. Václav Gabriel
Do Komise pro ŽP vstupuji s plnou pokorou k přírodě, jež je chrá-
mem, ve kterém vše dává smysl, s odpovědností k přírodě, 
kterou člověk tak mnoho devastuje, s vědomím, že zajištění 
zdravého životního prostředí pro člověka je základním úkolem 
městské samosprávy, ale i s prosbou k občanům, aby do toho šli 
s námi, neboť toto město a jeho životní prostředí je ve společné 
péči obyvatel. Prvními tématy, kterými se budeme zabývat, jsou 
např. snížení množství odpadů, více zeleně ve městě a péče 
o ni, město přívětivé pro ptactvo a hmyz. Uvítáme též nápady 
a připomínky vás občanů. Jako nejdůležitější vnímám obou-
strannou komunikaci mezi občany, městem a všemi, kteří to se 
životním prostředím myslí dobře.

Komise školská a prevence kriminality, 
Mgr. Jiřina Hereinová
Komisi školskou a prevence kriminality jsem vedla i v minulém 
volební období a ráda bych navázala na práci a zkušenosti 
z let minulých. Vzhledem k tomu, že ve školství pracuji již mnoho 
let, mohu zodpovědně pomáhat při řešení zadaných úkolů zři-
zovatele v této oblasti a využít při tom svých mnohaletých zna-
lostí a zkušeností. Rovněž oblast prevence kriminality mi není cizí. 
Také bych ráda pokračovala v realizaci akce, kterou školská ko-
mise pod mým vedením ve spolupráci s komisí sportovní pořádá 
již mnoho let, a to je Loučení s prázdninami. Ze školského pro-
středí mohu vnášet spolu s kolegy z komise podněty, kterými je 
třeba se zabývat a řešit je. Věřím, že spolupráce se zřizovatelem 
bude pod mým vedením přínosem. 

Komise výstavby a rozvoje města, Ing. Petr Listík
Předně musím poznamenat, že jsem byl předsedou této komise 
i v uplynulém volebním období. Už jen z tohoto faktu vyplývá, že 

se budu snažit o navázání činnosti nové komise na minulé ob-
dobí. Rád bych v tomto čtyřletém období rozšířil jednání komise 
o projednání některých návrhů na změnu územního plánu měs-
ta. Komise projednává a bude dál projednávat nejrůznější sta-
vební záměry na území města. Konkrétním cílem, pro toto čtyř-
leté období, bych označil projednání návrhů na využití území 
zahrnutého v územním plánu Kralup nad Vltavou do územních 
studií ÚS 06 Mikovice u nádraží a ÚS 15 Veltruská. Zcela novým 
ale neméně důležitým úkolem bude příprava rekonstrukce are-
álu učiliště v Lobečku a revitalizace fotbalového hřiště V Olších. 

Komise zdravotní, sociální a bytová, 
Bc. Magdalena Randáková
Vzhledem ke zkušenosti z minulého funkčního období, kdy jsem 
působila jako členka této komise, se chci zaměřit především na 
zkušenosti a podněty z řad občanů a zastupitelů našeho města. 
Z řad občanů zejména proto, že ne ze všech oblastí, která naše 
komise zastupuje, mám osobní zkušenost a vnímání může být 
v rozporu s realitou. Pak nastupují zkušenosti a podněty od ob-
čanů. Z řad zastupitelů zejména proto, že mají znalosti a přehled 
o možnostech města v oblasti zdravotní, sociální i bytové. Právě 
propojenost těchto informací a dostatečná komunikace na 
obě strany zajistí efektivní řešení. Také chceme zmapovat veš-
keré služby, které v těchto oblastech město nabízí a podporuje 
a komunikovat je směrem k občanům.

Kulturní komise, Marek Škabrada
V Kulturní komisi jsem již třetí volební období. Nyní druhé volební 
období jako její předseda. Do čela komise jsem vstoupil s cílem 
pokračovat v rozdělané práci. Již v předchozím volebním ob-
dobí se například rozhodlo na základě doporučení Kulturní ko-
mise o tom, že budoucí prostor muzea v budově bývalé sladov-
ny pivovaru bude pojmut moderním interaktivním způsobem. 
Nyní je již zpracovaná studie a musím říci, že nový prostor muzea 
bude velice hezký a zajímavý. Kromě doporučujících stanovisek 
radě města s ohledem na přijaté žádosti o finanční podporu růz-
ných kulturních akcí nebo zájmových aktivit ve městě se tak ko-
mise snaží vymýšlet různé podněty spojené s kulturním životem 
ve městě. Například na další schůzce komise chceme diskuto-
vat o možné inovaci výlepových ploch ve městě.

Sportovní komise, Ing. Luboš Truhlář
Rád bych navázal na mou předcházející práci v komisi v pod-
poře sportovních oddílů, jednotlivců i veřejnosti. Mé priority 
týkající se sportovních oddílů jsou v rozvoji sportovišť, podpoře 
sportovních akcí, získávání dotací nejen z městského rozpočtu. 
Dále bych rád inicioval pravidelné setkávání Sportovní komi-
se a všech oddílů, tak abychom na městě měli lepší přehled 
o činnosti jednotlivých  klubů a jejich potřebách. Posledním 
tématem týkající se výkonnostního sportu je vytvoření dlouho-
dobějšího programu na podporu kralupských nadějí, které mají 
šanci účasti třeba na OH. Zároveň bych rád, kdyby se poved-
lo rozvíjet i nevýkonostní a neorganizovaný sport v Kralupech 
(např. jízda po městě na kole, sport na venkovních hřištích, větší 
návštěvnost sportovních akcí).

Ostatní předsedové komisí a výborů do data uzávěrky KZ neodpověděli.
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Paní Evo, co vše váš odbor řeší?
S kolegyněmi, a nově i s kolegou, zajišťujeme 
několik úseků odboru – tím hlavním je oddě-
lení sociálně-právní ochrany dětí, pod které 
spadá i kolizní opatrovnictví, sociální kuratela 
a náhradní rodinná péče. 

Sociálně-právní ochrana dětí se věnuje pé-
či o děti, doporučuje soudu nařízení soudní-
ho dohledu, který může vyústit až v nařízení 
soudního jednání o náhradní rodinné péči ne-
bo ústavní výchovy, a to především při nedo-
statečné péči, kdy je  dítě ohroženo na zdraví 
nebo na životě. Kolizní opatrovnictví přichází 
ke slovu v době, kdy se potřebují upravit po-
měry dítěte, například před rozvodem man-
želství rodičů. U soudu je dítě zastoupené ko-
lizním opatrovníkem. Tím může být město 
Kralupy či advokát. Kolizního opatrovníka 
jmenuje soud.

Agendu sociální kurately vykonává kurátor 
pro děti a mládež v případech, kdy se mladiství 
dostanou do problémů se zákonem. Spolupra-
cuje ale i s dětmi mladšími 15 let. 

Náhradní rodinná péče řeší osvojení, zahr-
nuje pěstounskou péči a svěřenectví – tedy svě-
ření dítěte do péče jiné osoby.

 V rámci úseku sociální práce pracuje ku-
rátor pro dospělé s lidmi ve výkonu trestu či 
po návratu z výkonu trestu, s bezdomovci, 
s osobami závislými atp. Dále jsou v našem 
odboru zastoupeni klasičtí sociální pracovníci, 
kteří pomáhají lidem se zvládnutím záležitos-
tí, jejichž nezvládnutí by mohlo zapříčinit je-
jich sociální vyloučení, například je doprovází 
na úřady, pomáhají jim vyplnit různé žádos-
ti, informují je o tom, o co si mohou požádat 
v rámci sociálního systému. 

Do tohoto úseku spadá i činnost veřejného 
opatrovníka – tedy pracovníka, který spolu-
pracuje s osobami, jež jsou částečně zbaveny 
svéprávnosti (člověk jí nikdy není zbaven úpl-
ně, je přesně vymezeno, v čem omezení spočí-
vá). Spousta lidí se domnívá, že veřejný opat-
rovník nese celkovou odpovědnost za chování 
opatrovance. Tak tomu ale není. Opatrovník 
pomáhá, například se zvládnutím domácího 
účetnictví, spravuje jeho doklady, zajišťuje lé-
kaře, sociální služby aj. 

Novou pozicí v rámci odboru je sociální pra-
covnice pro cizince, která spolupracuje s ukra-

jinskými občany, ale může se na ni obrátit ja-
kýkoliv cizinec, který by potřeboval její pomoc.

V kolika lidech tuto širokou agendu 
zvládáte?
Je nás 17. Sociální práci zaštiťuje pět lidí. Soci-
álně-právní ochranu zajišťuje osm lidí. Potom 
náš odbor zahrnuje úsek školství, kultury a 
sportu, zde pracují tři kolegyně. Tento úsek za-
jišťuje administrativu pro Zdravotní, sociální 
a bytovou komisi. Dále pak pro Komisi škol-
skou a prevence kriminality, rovněž Komisi 
sportovní. Zajišťuje také administrativu pro 
příspěvkové organizace města, které předklá-
dají materiály Radě města nebo Zastupitelstvu 
města Kralupy. 

Ve sportu se kolegyně zabývá individuální-
mi dotacemi a programovými dotacemi, které 
vyhlašuje město, také administrativou odboru. 

Kolegyně na školství zajišťuje státní správu 
a samosprávu ve školství. Samo město je zři-
zovatelem školských organizací, kterými jsou 
mateřské, základní školy, dům dětí a mládeže,  
a základní umělecká škola. 

V rámci prevence kriminality se kolegyně 
zabývá programy prevence kriminality a pro-
tidrogovou prevencí, zároveň pracuje jako eko-
nom odboru. Mezi naši agendu patří i lidé, kte-
ří se dožívají krásného jubilea. Navštěvujeme 
spoluobčany ve věku 80, 85, 90 a více let s dár-
kem a gratulací. V rámci návštěvy zjišťujeme, 

zda klienti nepotřebují sociální služby, posky-
tujeme sociálně právní poradenství.

Administrativu pro Radu města a Zastu-
pitelstvo města Kralup zajišťujeme také pro 
knihovnu a muzeum.

Jaké je poslání vaší práce?
Vnímám jej jako určitou formu pomoci lidem. 
Poskytujeme lidem poradenství, aby nedošlo 
k jejich vyloučení po stránce finanční nebo 
zdravotní, aby měli veškeré informace, které 
potřebují. 

Jaká je nejmilejší část vaší práce?
Jsou to miminka či děti, které sledujeme, jak 
prospívají a rozvíjí se, když jsou v přechodné 
péči u pěstounů. Následně je velmi příjemné 
být u toho, když si je přebírá osvojitelská ro-
dina.

Jaké jsou nejpalčivější problémy, které 
řešíte?
Když se rodiče mezi sebou nedokáží domluvit 
ohledně výchovy svých dětí a čekají, že rozhod-
ne někdo třetí – tedy soud. Výživné se stanoví 
jednoduše, ale způsob výchovy – tedy péče jed-
noho rodiče za účasti druhého, nebo střídavá 
péče - je často předmětem sváru. Když se neu-
mějí dohodnout samotní rodiče o svých dětech, 
jak o nich může rozhodovat někdo třetí – soud, 
popřípadě znalci. 

Svoji profesi vnímáme jako 
formu pomoci lidem...
■ Pracovat na odboru sociálních věcí je společensky záslužná práce, velmi zodpovědná, mnohdy 
mentálně náročná, někdy také nevděčná a vyčerpávající. Má však i druhou stranu mince, pocit,  
že pomáháte těm nejzranitelnějším, kterými jsou nejen děti, ale i senioři, nemocní a další  
osoby. O pozitivech a negativech sociální práce vypráví PhDr. Eva Ivanová, MBA, vedoucí  
Odboru sociálních věcí, školství a kultury MěÚ Kralupy n. V., a dále také její kolegyně...

Kolektiv 
Odboru 
sociálních 
věcí, školství 
a kultury MěÚ 
Kralupy n. V.
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EVA KUTINOVÁ, 
vedoucí OSPOD,  
náhradní rodinná péče

Paní Evo, co je náplní vaší práce?
Je to náhradní rodinná péče, pěstounská pé-
če, žadatelé o pěstounskou péči a děti v pěs-
tounské péči – jejich sledování a náhradní ro-
dinná péče v oblasti osvojení. Také přijímám 
žádosti manželů/partnerů, kteří se chystají 
stát osvojiteli. Část mojí práce je terénní, kon-
krétně se jedná o práci kolizního opatrovníka 
u soudu, abych neztratila přehled. Náročnost 
soudních jednání se zvyšuje, jestliže má člo-
věk hodnotit práci svých podřízených, musí 
ji sám znát.

Co je nejdůležitější předpoklad pro vaši 
práci?
Pokora a respekt k životu lidí, jsem jejich prů-
vodce, vážím si toho, že mě pustí do svého živo-
ta. Ale i tak po těch letech praxe je velmi těžké 
něco posuzovat, když s nimi nežijete. Nechcete 
udělat chybu, když víte, že svým rozhodnutím 
ovlivníte životy nejen těch dvou dospělých, dě-
tí, ale celých širších rodin… To mám pořád na 
paměti, i po té spoustě roků v této profesi. Je 
to obrovská zodpovědnost. 

Co je srdeční záležitostí vašeho 
zaměstnání?
Ještě pořád mě to s lidmi baví:). Kontaktem 
s nimi žiji. Jak dobře se mi podaří získat rodi-
če ke spolupráci, navést je ke společné dohodě, 
tak taková je potom životní situace toho dítěte. 
Posláním práce sociální pracovnice je přivést 
rodiče ke vzájemné dohodě. 

Předpokládám, že musíte být dílem 
i psycholožka, abyste je dokázala dovést 
ke shodě? 
Přesně tak, začínala jsem v manželské porad-
ně, to byla velká škola života, dala mi dobrý 
základ pro tuto práci, potkala jsem se při ní 
se špičkou českých psychologů, kterých si vel-
mi vážím. 

Jaký je váš nejhřejivější zážitek za dobu 
působnosti v této roli?
Jednoznačně předávání dětí do osvojení. 

A naopak, nejhorší?
Odebírání dětí, v jednom případě na nás šla 
jejich matka dokonce se sekyrou. Minuty, než 
přijede pomoc, jsou hodně dlouhé… Odebí-
rání dětí je velmi náročné na psychiku, ni-

kdy nevíte, jakou zkratkovitou reakci můžete 
vyvolat…

Z čeho máte v poslední době ve vaší 
práci radost?
Dobrá věc, kterou nyní pěstouni mají k dis-
pozici, je „doprovázení“*, kontakt se státními 
institucemi a neziskovými organizacemi je pro 
ně častější, aby se případný problém zavčas 
odhalil… 

Hodně rodičů se naučilo využívat služeb me-
diace**, také služeb psychologů, aby šli k sou-
du již dohodnutí na péči o své dítě. Nemalá 
skupina maminek a tatínků se dá k dohodě 
dovést i u mě v kanceláři. Někdy to však ne-
lze za žádnou cenu. Kolizní opatrovnictví je 
běžně hotové za 3-4 měsíce, ale může se vléct 
i 3-4 roky, děti tím velmi trpí, jejich návštěvy 
u psychologů jsou častější. Místo toho, aby se 
rodiče urychleně dohodli a potomek našel svůj 
klid, hádají se dál a pošlou jej k psychologovi… 

Jak se díváte na střídavou péči u malých 
dětí, je to k jejich prospěchu či ne?
Nejsem zastáncem střídavé péče v nízkém věku 
dítěte. I podle odborníků je to tak, že do tří let 
věku by mělo být dítě stabilně v péči jedné urče-
né osoby, nemělo by se takto stěhovat. Rozšíře-
ný kontakt s druhým rodičem ano, ty vztahy se 
teprve tvoří, ale prostor pro střídavou péči bude 
na místě později. Už desetileté dítě je schopné 
říct, co mu vyhovuje, kde chce být… Máme na-
řízené střídavé péče, kde si děti samy ve 12-13 
letech řeknou, že jim to takto nevyhovuje, cítí 
se jako batůžkáři. Na přání takového dítěte se 
již naštěstí bere zřetel, doba pokročila. Střídavá 
péče však není v principu špatná, je totiž pravda, 
že řada maminek, kterým se děti svěřily, bránila 
v kontaktu s otcem. Ale i to se mění k lepšímu. 
Tam, kde je nyní střídavá péče nařizována, je 
v odůvodnění tvrzeno, že je to v zájmu dítěte, ale 
není tomu tak, je to především zájem rodiče… 

Jak probíhá mezirezortní spolupráce?
Výhodou toho, že žiji a pracuji v menším měs-
tě, je osobní znalost soudců, policie, kolegyň 
z obvodu, to je nenahraditelné, proto bych ne-
chtěla pracovat např. v Praze. Mám čas nad 
případy přemýšlet, což je velmi důležité, ne-
musím to „sekat“, jak na běžícím pásu. Ve vel-
kých městech někdy panuje mezi OSPODy ta-
ková podivná rivalita. Jsem tedy ráda, že tady 
v okolí najdu na druhém konci telefonního drá-
tu vstřícnou osobu :). Cením si toho, že se tu 
osobně setkáváme – náš odbor, doprovázející 
organizace, pěstouni… Probrat situaci rodiny 

tváří v tvář je k nezaplacení. Spolupráce je pak 
na úplně jiné úrovni. 

Jak řešíte složitou problematiku 
„nesvéprávných rodičů“?
To je téma, které se učíme v průběhu jednotli-
vých případů. I pro soud samotný jsou  některé 
kauzy velmi obtížné. Problém je v tom, že stát 
nechá takové ženy mít děti, ale nenásledují po-
té služby, které by takové matce umožnily, aby 
pod dohledem o své děti pečovala a nemuselo 
dojít k odebrání. Obzvláště obtížná situace je 
tam, kde je vybudováno citové pouto mezi mat-
kou a dítětem. V tomto konkrétním případu, 
který mám na mysli, tomu tak je. Navíc chybí 
podpora širší rodiny, blízké osoby a šťastné 
dětství. OSPOD má zasáhnout tam, kde rodi-
če nenaplňují potřeby dětí zejména po citové 
stránce, služby by pak měly v ostatních oblas-
tech rodinu podpořit.

STANISLAVA VALTEROVÁ, 
prevence kriminality, kultura

Paní Stanislavo, co je náplní vaší práce?
Zabývám se protidrogovou prevencí a prevencí 
kriminality, převážně u dětí a mládeže. V rámci 
primární prevence se snažím, aby problémům 
bylo předejito. Spolupracuji s městskou policií, 
státní policií, s integrovaným záchranným sys-
témem, také s metodiky prevence na ZŠ. Spo-
lečně připravujeme programy pro děti i seniory. 

Co je motivací pro vaši profesní náplň?
Jsem mámou dvou dospívajících dětí, vidím 
nástrahy, které na děti číhají na každém kroku. 
To že děti zkouší kouřit už na základní škole, 
se dělo už za mých školních let, jen ta věková 
hranice první cigarety se posouvá dolů. Dnes 
mají první zkušenost s cigaretou děti ve třetí 
třídě ZŠ i přesto, že je prodej povolen až od 18 
let. Co mě však doslova děsí, je to, že jsou nyní 
volně prodávané návykové látky bez omezení 
věkové hranice a dokonce se legálně otevírají 
specializované obchody s těmito výrobky. To 
je trestuhodné. Výrobek je označen třeba jako 
upomínkový předmět, takže nepodléhá žádné 
kontrole a kupující vlastně ani neví, jestli ba-
lení obsahuje látku, která je uvedená na oba-
lu, nebo jestli tam je třeba jen nastrouhaná 
pastelka… 

Trendem u dětí jsou už více jak rok nikotino-
vé sáčky, které při dlouhodobém užívání ničí 
zuby, vyžírají díry do dásní a děti už v raném 
věku mohou přijít kvůli paradentóze o chrup. 
V neposlední řadě si vypěstují závislost na ni-

* Doprovázení pěstounských rodin je pomoc a podpora osobám pečujícím a osobám v evidenci (pěstounům) při vytváření bezpečného 
a stabilního prostředí pro svěřené dítě. Jde o poskytování sociálního a dalšího odborného poradenství, přímé poskytování či zprostředkování 
souboru služeb definovaných zákonem č. 359/1999 Sb., o sociálně-právní ochraně dětí a osobní kontakty s klíčovým sociálním pracovníkem 
doprovázejícího subjektu. Zdroj: www.mpsv.cz.

** Mediace je forma mimosoudního řešení sporu za účasti 3. nezávislé osoby (mediátora), která podporuje komunikaci mezi osobami na kon-
fliktu zúčastněnými tak, aby jim pomohla dosáhnout smírného řešení jejich konfliktu uzavřením mediační dohody. Zdroj: www.cak.cz.
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kotinu. Je to právě jeden z výrobků, který je 
volně prodejný. Děti dnes mívají často poměr-
ně vysoké kapesné, takže pro ně není problém 
si takovou krabičku nikotinových sáčků za 130 
Kč koupit. Zrovna u tohoto výrobku se snad už 
konečně blýská na lepší časy, kdy je připravena 
novela zákona 65/2017 Sb. o ochraně zdraví 
před škodlivými účinky návykových látek, kte-
rá upravuje dostupnost tohoto výrobku. Pokud 
vše dobře dopadne, měla by vstoupit v platnost 
v červenci letošního roku. 

Věnujete se prevenci celý profesní život?
Dříve jsem pracovala v advokátní kanceláři, 
můj zaměstnavatel zastupoval i nezletilé pa-
chatele trestných činů a viděla jsem, jak tím 
děti a mladiství zkazili život nejen sobě, ale 
celým rodinám. Proto jsem následně zvolila 
tuto profesní cestu, kde mám šanci působit 
preventivně dřív, než děti spadnou do problé-
mů. Je však potřeba pracovat nejen s dětmi, ale 
i s jejich rodiči. Preventivní přednášky, které 
jsme v Kralupech pořádali pro veřejnost, jsou 
bohužel málo navštěvované. Chápu, že teď 
máme všichni hodně starostí s tím, jak uživit 
rodinu, nespadnout do dluhů - často je to na 
úkor času, který bychom chtěli a měli věnovat 
svým dětem. Ale prevence by měla začínat už 
v útlém věku právě v rodinách. 

V rámci Programu prevence kriminality se 
snažíme poskytovat důležité aktuální informa-
ce a pořádat odborné přednášky pro pedagogy 
a metodiky prevence na školách. Učitel je druhý, 
kdo s dětmi po rodině tráví velkou část dne a ne-
ní výjimkou, že se děti se svými problémy radě-
ji obrátí na učitele, než by se svěřily rodičům.

Na co byste spoluobčany ještě ráda 
upozornila?
Na kyberkriminalitu, která po covidu obrovsky 
vzrostla. Poslední dva roky se hodně zapracova-
lo na informování dětí a mládeže o nástrahách 
na sociálních sítích. My na letošní rok chystá-
me interaktivní výstavu na toto téma. Starost 
nám však stále dělají mnozí senioři, kteří se 
nechají snadno obalamutit, uvěří podvodným 
zprávám na internetu a jsou ochotni poslat na 
cizí účet s myšlenkou pomoci bližnímu veškeré 
své úspory. Zbavili jsme se takzvaných šmejdů 
a lusknutím prstu je nahradili „kyberšmejdi“. 
Ve spolupráci s Krajským ředitelstvím policie 
ČR Středočeského kraje a kralupským Divadel-
ním spolkem Scéna již delší dobu připravujeme 
preventivní projekt, který je určený právě seni-
orům, a doufám, že v letošním roce se nám již 
podaří projekt dotáhnout do finále a realizovat 
premiéru preventivního divadelního představe-
ní pro seniory a jejich rodiny.

MARTA VÁLKOVÁ, 
sport, individuální dotace

Paní Marto, co je náplní vaší práce?
Dělám zapisovatelku Sportovní komise, při-

pravuji veškeré podklady, co se týkají sportu 
v Kralupech, také řeším programové či indi-
viduální dotace a administrativu spojenou se 
sportovními oddíly.

Dotační programy musí ke konci roku projít 
zastupitelstvem, na základě toho se vyhlásí, 
proběhnou obálkovou metodou, na kterou je 
určena komise. Žádosti do 50 tis. Kč schvalu-
je Rada města Kralupy, nad 50 tis. musí projít 
zastupitelstvem. Do jara musí být vše hotovo. 

Individuální dotace jsou určené na výjimeč-
nou akci, třeba reprezentaci města – to jsou 
např. sestry Čechovy, které město reprezentují 
v atletice, dále ledolezkyně Aneta Loužecká 
a 95letá hráčka stolního tenisu Eliška Krej-
čová. 

Jak jsou na tom Kralupy se sportem ve 
srovnání s jinými městy? 
Zdejší samospráva je ke svým sportovcům 
vstřícná, ostatní města nejsou v tomto tak štěd-
rá, jinde obvykle vyberou jeden/dva sporty, do 
kterých investují, zbytek neřeší. V Kralupech je 
cca 40 sportovních oddílů. Díky podpoře měs-
ta se zde sport rozvíjí. Spousta nových dětí dále 
přichází, ale již nestačí kapacita haly. 

Jaké je poslání vaší práce?
Pro mě je to spojení se světem sportu, který 
mám ráda, vždy jsem se v něm pohybovala, 
hrála jsem basketbal a později jej trénova-
la. Sport vám dá nejvíc, je to o vazbách, ka-
marádství, týmovém duchu, který se skládá 
z více kamínků – v družstvu máte bojovní-
ka, individualistu a další typy, je to pestrá 
mozaika, není to jen o nadaných dětech, ale 
i o dříčích… 

Ráda bych ocenila práci všech kralupských 
trenérů, dále lidí, co zpracovávají administ-
rativu mládežnického sportu, společně dávají 
dětem základy do života. Sportovat je třeba. 
Je to prevence špatných part, drog a dalších 
nevítaných záležitostí. 

LENKA TUREČKOVÁ, 
školství

Paní Lenko, jaké jsou vaše kompetence 
v rámci agendy školství?
Na své pozici vykonávám státní správu i sa-
mosprávu v oblasti školství. Ve zkratce by se 
dalo říci, že jsem prostředníkem mezi všemi 
veřejnými školskými zařízeními v působnos-
ti obce s rozšířenou působností Kralupy nad 
Vltavou, Krajským úřadem Středočeského 
kraje a MŠMT (26) a také prostředníkem mezi 
kralupskými veřejnými školskými zařízeními 
(10) a zřizovatelem. V oblasti státní správy to 
obnáší zejména rozbory hospodaření orga-
nizací s poskytnutými státními prostředky, 
projednávání finančních požadavků organi-
zací ze státního rozpočtu, kontrolu a předá-
vání statistických dat, spolupráci s řediteli při 
zápisech do MŠ a ZŠ. V oblasti samosprávy 

provádím kontrolu čerpání finančních pro-
středků od zřizovatele, spolupracuji při pří-
pravě návrhu rozpočtu příspěvkových orga-
nizací, zpracovávám a předávám požadavky 
a sdělení ze strany škol zřizovateli a mnoho 
dalšího podle aktuálních potřeb. V neposled-
ní řadě řeším dotazy a podněty občanů ze 
sféry školství. 

Co je posláním vaší práce?
Aby vše, co jsem uvedla, klapalo, aby se všech-
ny informace a údaje dostaly v pořádku a včas 
tam, kam mají. Na ředitele škol a školských 
zařízení je naložena velká administrativní zá-
těž, mým cílem je, aby ta část, která je řešena 
mým prostřednictvím, byla vykomunikována 
co nejefektivněji. 

Máte nějakou aktualitu ze školství, kterou 
byste občanům ráda sdělila?
V tuto chvíli bych připomněla blížící se termín 
zápisů do prvních tříd, který v kralupských 
základních školách proběhne 17. a 18. dubna. 
Dále také zápis do mateřských škol, který se
bude konat 3. a 4. května.
Už několik let je zákonem stanovená povinnost 
předškolního vzdělávání, což znamená, že se 
k zápisu do mateřských škol mají dostavit děti, 
kterým bude do 31. 8. 2023 pět let a dosud do 
školky nechodí. Na webech jednotlivých MŠ 
a ZŠ naleznou rodiče informace k zápisům, na 
webu města mohou zjistit, jaká MŠ nebo ZŠ je 
pro ně spádová podle adresy. 

JANA VRASPÍROVÁ, DiS., 
sociální kurátorka,  
sociální pracovnice 

Paní Jano, co je předmětem vaší práce?
V rámci své každodenní agendy pracuji jako 
sociální kurátorka, na část úvazku i jako soci-
ální pracovnice. V rámci terénní práce pomá-
hám lidem bez domova a lidem závislým na 
omamných látkách. 

Co konkrétně řeší sociální kurátor?
Sociální kurátor pomáhá odsouzeným klien-
tům řešit problémy v co největším předstihu 
před jejich propuštěním z výkonu trestu odně-
tí svobody a tlumit vlivy vyplývající z izolace 
těchto lidí ve vězeních. 

Zajišťuje odborné sociální poradenství, spo-
lupracuje s ostatními institucemi, provádí de-
pistážní činnost v rámci prevence (sekundár-
ní, terciální), vykonává edukační činnosti ve 
společnosti o příčinách, průběhu a důsledcích 
sociálně patologických jevů. 

Co je hnacím motorem vaší práce?
Pomoc lidem. Spolupráce klientů se mnou je 
na jejich dobrovolné volbě. Většina z nich této 
možnosti využívá. 

DĚKUJI ZA ROZHOVOR.

ANDREA JŮNOVÁ
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Pane Radislave, mám stále silnější 
pocit, že světem čím dál víc vládne 
materialismus, povrchnost, nízké pudy… 
Lidé žijí více virtuálně, než opravdově… 
Vnímáte to také tak?
Jsem přesvědčený, že člověk není pouze kon-
zumní/materialistickou bytostí, která chce jen 
uspokojovat fyzické potřeby, nýbrž potřebuje 
také najít smysl života, chce se ukotvit v dob-
rých hodnotách a vzájemně se podporovat. 
Jsem si jist, že každý z nás touží po tom být 
milován, žít ve spravedlivém světě, kde vlád-
ne pokoj mezi lidmi. Jsou to ideje a ideály, ale 
máme naději, že má smysl o to usilovat, i ze 
své zkušenosti můžu říct, že kde se ostrůvky 
vzájemnosti a pochopení budují, tam jsou lidé 
mnohem šťastnější i v životě. Lidé pak vidí je-
ho smysl ne v tom, že mohou získávat jen pro 
sebe, ale že mohou být prospěšní i pro druhé. 
Člověk tak nachází jiný rozměr svého bytí, je 
součástí tohoto světa, má poslání. Pánbůh má 
totiž s každým svůj plán, a ten je dobré najít :). 

Myslím, že už takto jako společnost 
nemůžeme pokračovat, očekávám 
bod zlomu a návrat ke skutečným 
hodnotám, desateru, lidské podstatě, 
větší sounáležitosti, jak to vidíte vy?
V církvi, kterou zastupuji, vedou základní při-
kázání k lásce, byť je těžké si uvědomit, že člo-
věk musí být vyzván k tomu, aby skutečně mi-
loval, aby vyšel ze sebe, nebyl do sebe uzavřený, 
a miloval i bližního svého. Zároveň, aby měl 
rád sám sebe, ale pravdivě, je třeba vidět sám 
sebe se svými přednostmi i nedostatky.
Prvním přikázáním je milovat Boha, podívat 
se kolem sebe a vnímat všechnu tu krásu svě-
ta v přírodě, lidech… Když má člověk otevřené 
oči, tak vidí, kolik dobroty kolem je, a že je to 
velký dar. Když tohle člověk cítí, je pak schopen 
přijmout odpuštění jak pro sebe, tak odpouštět 
druhým a svou lásku dát tam, kde je po ní hlad. 
Hlad po lásce je na mnoha místech naší spo-
lečnosti, zvlášť mezi dětmi, které bývají často 

bezprizorní, byť bydlí doma s rodiči, lásku přec 
nenachází. To samé platí v domovech seniorů 
a mezi osamělými lidmi, tam lidé také prahnou 
po lásce. Často bývají uzavřeni. Prožili bolest, 
zůstala v nich hořkost… 

Kdy, podle vás, došlo k tomu, že se láska 
(např. k dětem) vytratila? Od kdy už to není 
takové, jak by mělo? Často vidím situace, 
ze kterých je mi úzko, jeden za všechny - 
maminka veze kočárek s batoletem, místo 
toho, aby s ním komunikovala, má každý 
svůj telefon a sledují obrazovku. Proč toto 
dopouštíme?
Jednak to je tím, že dorostly generace/mamin-
ky, které zase tolik lásky od svých rodičů nedo-
staly. Další možný původ vidím v době komu-
nismu, která lidem zpřeházela hodnoty, řekla 
jim, že nejdůležitější je to, že se mají dobře, že 
blahobyt je nade vše, s čímž bojujeme dodnes… 

Člověk je odmalička (přirozeně) zaměřený 
na sebe, i dítě vidí maminku jen jako nástroj 
k uspokojení vlastních potřeb. Ale dospělost je 
v tom, že odhlédneme od toho, co potřebujeme 
sami, a naopak vnímáme, co potřebují i ti ostat-
ní. To je ta zralost, která ve společnosti chybí… 
Čím více člověk lásky dává, tím více jí přijímá. 

Když mluvíme o dětech… Pohádky byly 
dříve pohlazením po duši, s krásným 
příběhem a ponaučením na závěr. 
Dnes je to bláznivá jízda bez pointy 
plná kraválu, Sněhurka je černoška, 
na zámku žádá o ruku princ prince… 
Ani se nedivím, že jsou dítka zmatená 
a roztěkaná… Jaký je váš pohled na věc?
Všechno toto se schovává za toleranci, zlo se 
nazývá dobrem a naopak, to už tu bylo… Dnes 
když řeknete, že chcete dítě vychovávat, tak 
na vás lidé hledí, jako byste jej chtěli týrat. Ve 
společnosti panuje úzus, že je lepší děti k niče-
mu nevést… Ale každý dětský psycholog vám 
řekne, že dítě potřebuje hranice. Potřebuje vě-
dět, kam má směřovat. Je jako stromek, rodič 

Kde se budují ostrůvky 
vzájemnosti, jsou lidé 
mnohem šťastnější...
■ Také vnímáte, jak se společnost postupně mění? Že je poslední 
dobou život jiný? Lidé kupují domy, ale netvoří domovy. Rodinní 
příslušníci žijí spíše vedle sebe než spolu. Mnozí se starají o svůj 
zevnějšek, ale uvnitř zejí prázdnotou… Navíc se čím dál tím více 
dělí do dvou nesmiřitelných táborů (covid-19, válka, energetická 
a ekonomická krize), čímž napětí ve společnosti stoupá… Budeme 
zase někdy pospolití? Zbavíme se vnímání optikou: „Kdo nejde 
se mnou, jde proti mně?“ Zeptala jsem se osoby nejpovolanější – 
kazatele Radislava Novotného.

Mgr. Radislav Novotný 
(teolog)
Kazatel Církve bratrské v Kralupech.
25 let ženatý, otec 5 dětí (5-15 let), 
všechny jsou narozené v dubnu :).
Motto: „Za zavřenými dveřmi nemá 
smysl sečkávat. Párkrát zaklepat, je 
srdce otevřené? Není? Tak rychle 
pryč… A jinam. Nemá opodstatnění 
se vyčerpávat v marných „bitvách“. 
Otevřených dveří je jinde dost…“
Poslání Církve bratrské: Snažíme se 
být pro současnou společnost církví 
srozumitelnou, aktuální a zajímavou… 
Důraz klademe (spíš než na liturgie, 
hierarchie a církevní kulturu) na 
přiblížení evangelia - té dobré zprávy 
o boží lásce současným lidem, chceme 
zdůraznit vzájemnou lásku, porozumění, 
pochopení, nacházet sílu k odpuštění/
smíření mezi lidmi. 

jej musí pěstit, aby dávalo v dospělosti dobré 
ovoce. Když to rodič zanedbá, nikdy z něho 
nevyroste nic dobrého. 

Jako skautský vedoucí (v Boleslavi) vidím, 
jak velký je zájem rodičů o tuto aktivitu, vedu 
oddíl křesťansky, ačkoli je většina rodin nevě-
řících, přejí si, aby byly děti vedené ke křesťan-
ským tradicím, mj. si čteme i z Bible a povídá-
me si o tom, jak je to aktuální pro dnešní dobu. 
S dětmi děláme mnoho aktivit, které zpestřu-
jeme výzvami - např. otužováním, kondičním 
cvičením, tvořením herbáře, čas od času je ví-
kendová apalucha, na kterou kluci berou i své-
ho taťku či strejdu… Chlapci v rámci skupiny 
prožívají svoji hodnotu, vnímají, že je tam má 
někdo rád. Je na nich krásně vidět, že raději 
žijí dobrodružství a přátelství v reálu, než ve 
virtuálním světě. 

Co se vůbec stalo s tradičními hodnotami 
a desaterem? Rodina už není in, děti také 
ne, vlastenectví už vůbec… 
Současná střední a starší generace už se nepro-
mění, těm může být církev jen oporou. Pokud 
bychom chtěli změnit společnost, je třeba za-
čít od dětí, vést je k poctivosti, spravedlnosti, 
duchovním hodnotám… Často však jako rodi-
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če narážíme na to, že děti vyžadují materiální 
věci jako mobily, tablety, hry… Nesmíme se tím 
ale nechat zmást, ty děti mají uvnitř touhu po 
vyšších hodnotách, chtějí cítit, že ho rodič sku-
tečně miluje. Měli bychom jít dětem příkladem, 
že činění dobra považujeme za důležitější než 
získávání majetku nebo vlastního úspěchu. Že 
je pro nás solidarita a láska k vlasti či bližnímu 
více. Je pak šance že budou mít děti v dospě-
losti jiné nastavení… 

Jeden příklad z praxe, chodíval jsem do vě-
zení, kde se mě mladiství často ptali, co mají 
dělat, aby žili lépe… Odpovídal jsem jim, najdi 
si dobrou partu, jakou společnost si vybereš, 
takový budeš, každý si vybírá, kým se nechá 
ovlivňovat, ne nadarmo se říká: „S čím kdo 
zachází, tím také schází.“

Měl jsem ve vězení jednoho klienta, který 
byl v nějaké bandě a říkal: „Nikdy nebudu brát 
drogy jako oni.“ Začalo to tím, že si společně 
zakouřili trávu, později mu kamarádi řekli: 
„Zkus to, to se hned po první dávce nestaneš 
závislým.“ Následovala druhá, třetí, padesátá…

V paměti mám také další bolestivý případ 
z vězení, jednalo se o mladistvého, aby ušetřil, 
začal si píchat drogu do žíly, ve skupině byly 
i dívky pod 15 let, ty se bály jehly, požádaly 
staršího kamaráda o pomoc, ten následně do-
stal vysoký trest za distribuci… Byl to jinak 
milý a hodný kluk, který takto naivně naletěl. 

Krásným příkladem soužití by pro naši spo-
lečnost mohly být včely… Včelám nejde o nic 
jiného než o následující generaci, nejde o mat-
ku, jak si všichni myslí. Dokud se nezačneme 
chovat jako ony, starat se o novou generaci, aby 
byla dobře připravená, dospělá, zralá, nebude 
lépe… Dospělost není o tom, že si dělám, co chci 
a uspokojuji jen vlastní potřeby. Na práci pro 
ostatní si uvědomuji, že jsem potřebný, vidím, 
že má můj život smysl… Tak by to měl mít každý 
člověk. Ty principy jsou strašně jednoduché, jen 
se do nich lidem nechce… Jedna z rad, kterou 
Pan Ježíš dal, je: Hledejte nejprve boží králov-
ství, ostatní vám bude dáno, hledejte to dobro, 
tu lásku, duchovní hodnoty, které jsou nad ná-
mi a potřebují, abychom je zrcadlili do tohoto 
světa, aby toho světla tady na světě bylo víc… 
Člověk pak zjistí, že není důležité, kde všude 
byl, jestli má nejnovější věci… Tyto statky ztratí 
svůj význam, mnohem důležitější a radostnější 
počin je rozsvítit někomu jinému den… Mám 
neskutečnou radost, když dostávám zpětnou 
vazbu od lidí po svém kázání, že je to posunulo 
dál, otevřelo další obzor, dalo novou naději… 
Člověk získává ujištění, že jde správnou cestou.

Společenství církve je společenství duchovní 
rodiny, kde se vzájemně podporujeme, držíme 
při sobě, když je někomu hůř, jiný, kterému je 
lépe, jej pozvedne… 

Ještě jeden příklad za všechny… Jeli jsme 
z dovolené v Itálii, „kleklo“ nám auto, čekání 
na opravu jsme si zkrátili návštěvou místní-
ho kostela, kde zrovna probíhala bohoslužba, 
sedmičlenná rodina vetřelců z Čech vzbudila 

hned pozornost, přece jen byla doba roušková 
a v kostele byli kromě nás jen pravidelní italští 
návštěvníci v obvyklém počtu 50 osob… Bylo 
to neskutečné, místní komunita věřících nám 
se vším pomohla, s opravou auta, ubytováním 
(nechali nás v modlitebně, dovezli postele), 
stravováním, celý týden jsme s nimi pobyli, lidé 
nás zvali na oběd, na výlet, prohlídku města. 

V servisu se zatím situace komplikovala, z ba-
nální závady se vyklubal závažný problém s mo-
torem, který byl nad naše finanční očekávání… 
V mezičase se nás přátelé z Čech přes sítě ptali, 
jak na tom jsme, jestli něco nepotřebujeme, na-
konec mezi sebou vybrali velkou částku na opra-
vu auta, lidé, které jsem několik let neviděl… Ani 
ve sboru v Mantově bližní nezaháleli, i ti nám 
přispěli na zprovoznění auta… Pro nás to byl 
týden v eufórii, zjistili jsme, že síť dobrých lidí, 
kterou kolem sebe máme, je dostatečně silná, že 
se není čeho bát ani do budoucna. Tento zážitek 
mě zcela uvolnil od pouta k penězům, vím, že 
když se stane něco nepředvídatelného, přijdou 
peníze samy z nečekaných zdrojů.

Pro spoustu lidí je bohužel majetek 
středobod vesmíru. Osobně to vidím tak, 
že dokud jsou plné regály supermarketů 
a lidé se předhánějí v tom, kdo má 
plnější nákupní vozík, tak se společnost 
v duchovnější neobrátí…
V knize Kazatel se píše, že Šalamoun měl do-
statek všeho, na co si vzpomněl (bohatství, že-
ny, cestování…). Nakonec dospěl k tomu, že je to 
všechno prázdnota, že to k ničemu nevede. Člo-
věk si na to rychle zvykne, když to má, ale ve vý-
sledku je nešťastný, materiálno ke štěstí nestačí, 
musí být něco víc… Člověk musí najít smysl sám 
v sobě, proč ho Pán Bůh dal sem do tohoto světa 
takového, jaký je, a jaký má pro něj plán/úkol. 

Když je člověku bídně, tak si najednou uvědo-
mí, jak je potřebné si vzájemně pomáhat, jak je 
důležité, aby bylo zlo přemoženo. Vidím to i v do-
mě seniorů, zval jsem jednoho pána na bohosluž-
bu a on mi odvětil, tady v tom domě jsou všichni 
nevěřící do té doby, než je začne něco bolet :). 
Mnozí takto fungují, dokud je jim dobře… Na-
padá mě taková jedna hezká modlitba/příslo-
ví: Bože, dej mi tolik, abych nemusel žebrat, ale 
nedávej mi příliš, abych na Tebe nezapomněl. 

Přemýšlivému člověku se poslední tři 
roky žije jako s balvanem na bedrech 
(lockdowny, válka, ekonomická krize), 
jak žít v poklidu a nebrat si tyto okolnosti 
příliš k srdci?
Člověk musí kolem sebe vidět radosti, které 
ho obklopují. Mně pomáhá společenství dobře 
smýšlejících lidí, dále příroda a pohyb. Důle-
žité je nezanedbávat svoji duchovní stránku, 
nýbrž ji kultivovat, ale ne v pochybných na-
bídkách… Boom esoterických a pohanských 
sekt je odrazem toho, že duchovní bytosti jsme 
a tyto potřeby máme. Ale úkolem duchovních/
církve by mělo být přivádění lidi k Pánu Bohu, 

ne do organizace jako takové… Vztah k Bohu 
je třeba prohlubovat, kultivovat, pak je možné 
v něm nacházet zdroj moudrosti, síly a dobroty, 
která je všude kolem nás. Potom člověku mů-
že být jedno, čím se ho snaží děsit média atp. 

Ještě mám na vás otázku, která je velmi 
poplatná dnešní době… Duchovní 
lidé říkají, že bychom měli milovat své 
nepřátele. To je velká výzva :). Jak ji 
zvládnout? 
Spousta božích přikázání je těžkých a jsou nad 
naše síly. Ale to nám dává zrcadlo, že potřebu-
jeme čerpat sílu z hůry, že potřebujeme navázat 
vztah s Bohem, který je tím dobrem, láskou, 
která za tím vším krásným a laskavým je. Když 
člověk boží sílu získá, tak pozoruje, že se v něm 
začíná dít něco, co jej přesahuje. Já jsem třeba 
vděčný Bohu za to, že mě ochránil od spous-
ty zlých rozhodnutí. Zpětně vidím, že mi dal 
sílu, abych si nezničil život. Jsem rád, že jsem 
neposlechl SEBE, nýbrž JEHO. 

Neříkejte, že jste byl někdy na zcestí :).
To víte, že ano, hříšné myšlenky máme všichni, 
to nás spojuje. Také většinou předem víme, kam 
to spěje, kam vedou špatná rozhodnutí, a přesto 
je uděláme. Dar je, když má člověk Pána Boha 
zvnitřněného a vnímá se jako duchovní bytost, 
tedy nepodlehne… Ví, že by neničil jenom sebe, 
ale i dobro bližních kolem sebe. I Kristus říkal, 
že největší hřích je ničit to dobré v druhých, zne-
užívat jejich naivity, laskavosti, důvěry. Když 
jsme byli dětmi, měli jsme své ideály, než jsme se 
setkali s cynismem, než nám ten, kterého jsme 
měli rádi, ublížil. Pokud jsme mu nedokázali 
odpustit, tak jsme zahořkli, opevnili se a stali 
se necitelnými stejně jako tento svět. 

Bavíme-li se o vědomém ubližování… 
Co boží mlýny? Opravdu melou? Vidím 
kolem sebe i dost trpících lidí, kteří si svůj 
kříž nezasloužili… 
Tenhle svět je nespravedlivý, je v něm spousta 
zla. Ale v křesťanství to chápeme tak, že pro-
blém člověka je, že chce vše udělat bez Boha, 
nechce vzhlížet. Tím, že lidé v sobě Boha po-
pírají (nechtějí světlo), tak přibývá tmy, a že jí 
ve společnosti je. Když sami nejsme tak dob-
ří, spravedliví, tak podle toho celá společnost 
vypadá. Každý musí začít sám u sebe, ve svém 
srdci a okolí to dobro šířit. Jak říká Ježíš, i má-
lo kvasu celé těsto prokvasí. Věřím, že dob-
rota prokvasí celou společnost, stejně tak to 
však může udělat i zlo. Buďme tím dobrým 
kvasem… Zároveň člověk nesmí zlu ustupovat, 
musí s ním bojovat… Zlo i nespravedlnost tady 
je, ale je i na nás, zda se mu podvolíme (posí-
líme jej), či najdeme sílu se mu vzepřít. Vítězí 
ten, kdo udělá krok, ne ten, kdo jen pozoru-
je… Je to výzva pro každého dobrého člověka – 
ovlivnit odvěký zápas dobra se zlem. 

DĚKUJI ZA ROZHOVOR.

ANDREA JŮNOVÁ
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v zadním traktu KaSS Vltava.
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Výstava Demence je NEMOC, ne sprosté slovo 
Od 29. 3. do 27. 4. vás zveme na výstavu nazvanou „Demence je nemoc – ne spros-
té slovo“, kterou je možné zhlédnout na ochozech 2. a 3. patra budovy  Městského 
úřadu Kralupy n. V. Výstava přináší informace o ztrátě paměti, Alzheimerově nemo-
ci a demenci z jiného úhlu pohledu a objasňuje například, proč je důležitá včasná 
diagnostika. Témata na panelech spojuje příběh dvou lidí, u nichž onemocnění 
propuklo. Na výstavě se dozvíte, co je to demence, jak poznat, zda se u někoho z 
vašich blízkých začíná projevovat, kam se nejlépe obrátit a co dělat dál; zároveň 
vyvrací zažité mýty a nabízí kontakty na odborníky, s nimiž se v případě potřeby 
můžete poradit. Výstavu připravil Institut Dementia za podpory Fondů EHP/Norska 
2014–2021. Těšíme se na vás! VERONIKA MASLÍKOVÁ, ŘEDITELKA DEMENTIA

POP ROCK PÁRTY NA ZÁKLADNĚ KRALUPY
Dne 6. 4. 2023 od 19:00 hod. se v hudebním baru ZÁKLADNA uskuteční 5. roč-
ník tradiční kralupské akce s názvem POP ROCK PÁRTY NA ZELENÝ ČTVRTEK. 
Den poté – pátek 7. 4. je státní svátek, tedy volno. Na akci vystoupí pop-rocko-
vá kralupská kapela VOCAL BAND Markéty Aptové. Repertoár této kapely je 
velice rozmanitý – během večera zazní písně od interpretů: Kabát, Wohnout, 
Rybičky 48, Škwor, Horkýže Slíže, Lucie, Mandrage, Kraussberry, Imagine Dra-
gons, Queen, Pink, Katty Pery, Adele a mnoho dalších. Těšit se můžete po celý 
večer na speciální ZELENÉ PIVO. Zelený dress code bude vítán! Po půlnoci 
bude následovat tradiční DJ 80´s & 90´s After party. Vstupenky v předprodeji 
za 150 Kč možno zakoupit na baru Základny, nebo na tel. 606 150 479. 

MARKÉTA HRDINOVÁ, ORGANIZÁTORKA

Zápis do základních tanečních kurzů pro mládež
na období září-prosinec 2023
Středa 26. dubna od 8:00 v kanceláři KaSSu. Zápis do základních tanečních 
kurzů bude zahájen ve středu 26. dubna a bude pokračovat i další dny až 
do naplnění kapacity kurzů. Kurz obsahuje 10 lekcí, dvě “prodloužené” a je-
den “věneček”. Je také možné si zakoupit “gardenku” pro doprovod, která 
platí na všech 10 lekcí, nikoli na “prodloužené” a “věneček”. Rezervace (te-
lefonem, e-mailem) není možná - je třeba rovnou zaplatit kurzovné na místě. 
Odpolední kurz bude probíhat od 18:00 do 19:45 hod. a večerní kurz od 
20:15 do 22:00 hod. Přihlašování v páru je preferováno, není však nutností.
Cena kurzu: 2 400 Kč pro jednu osobu; cena “gardenky”: 400 Kč.

Z činnosti městské POLICIE
Hálkova 991, 278 01 Kralupy nad Vltavou ■ ředitel MP: ladislav.voves@mestokralupy.cz

www.bezpecnekralupy.cz

u 30. 1. v 18:10 přijata žádost od OO PČR o součinnost 
při hledání mladistvé dívky, která po slovní rozepři s rodiči 
odešla z domu se slovy, že spáchá sebevraždu a telefon, 
který má u sebe, nezvedá. Rodiče uvedli, že již dříve se jejich 
dcera pokusila o sebevraždu. Dále sdělili, že se v minulosti 
léčila se závislostí na OPL a t. č. je také nejspíš pod vlivem 
OPL a alkoholu. Matka poskytla strážníkům telefonní číslo 
dcery. Strážník na DS se pokusil dívku kontaktovat na jejím 
telefonním čísle s výsledkem pozitivním. Dívka DS popsala 
místo, kde se nachází a díky zjištěným informacím se za 
ní hlídka neprodleně dostavila. Dívku odpovídající popisu 
spatřili sedět na trubkovém mostě přes řeku. Dívka tvrzení 
matky potvrdila. Důvodem jejího jednání byly také rozepře 
s přítelem. Uvedla, že však není pod vlivem OPL. Orientační 
dechovou zkouškou byla zjištěna přítomnost alkoholu 
v dechu do jedné promile. Na místo byla přivolána RZS, která 
si dívku převzala do péče. Ošetřující lékař rodiče informoval 
o dalším postupu. 

u 2. 2. ve 14:47 prostřednictvím MKDS byl v ul. Nádražní 
na autobusovém terminálu zaznamenán muž, který 
v místě nehybně seděl. Z důvodné obavy o jeho zdraví 
byla na místo vyslána hlídka. Ta zjistila, že muž je zcela 
v pořádku, pouze odpočíval. Tomuto muži se však nelíbilo, 
že byl hlídkou probuzen a začal se chovat agresivně. Hlídku 
vulgárně urážel, z místa začal odcházet se slovy: „Mám vás 
napadnout, ať je nějaká sranda?“, nebo: „Chceš, abych tě 
střelil alespoň dvakrát do kolene?“. Jelikož odmítl prokázat 
svou totožnost nebo poskytnout jakoukoliv součinnost 
k prokázání totožnosti, byl předveden na OO PČR. Z důvodu 
jeho neustálého agresivního chování byly použity donucovací 
prostředky – pouta. Provedená orientační dechová zkouška 
na přítomnost alkoholu v dechu byla pozitivní s výsledkem 
přes dvě promile. Za neuposlechnutí výzvy úřední osoby 

a za znevážení úřední osoby hrozí muži ve správním řízení 
pokuta až do výše 15 000 Kč. Dále je muž podezřelý z TČ 
vyhrožování úřední osobě. 

u  16. 2. v 15:14 na l. 156 přijato oznámení, že v ul. 
Poděbradova se pohybuje čivava bez majitele. Pes byl 
hlídkou zaznamenán, jak se pohybuje střídavě na chodníku, 
silnici a v kolejišti. Tím byla ohrožována bezpečnost a 
plynulost provozu. Z důvodu plachosti psa však nebyl možný 
jeho odchyt. Následně zaběhl dírou v plotě zpět na pozemek, 
ze kterého utekl. Strážníci provedli šetření okolo tohoto 
pozemku a domu. Hlídka se pokusila zkontaktovat majitele, 
na zvonění a bouchání však nikdo nereagoval. Následující 
den se hlídce podařilo kontaktovat majitele psa, který si již 
byl vědom celé události. Byl upozorněn, aby díru v oplocení 
zajistil, a tím předešel dalšímu útěku psa z pozemku. Hlídkou 
MP byla celá věc spolu se záznamy z minikamer strážníků 
předána příslušnému správnímu orgánu k dalšímu šetření. 
Majitelům za nezajištění psa proti útěku hrozí pokuta až do 
výše 100 000 Kč. 

u 21. 2. ve 22:30 prostřednictvím MKDS byl před nádražní 
halou zaznamenán mladík, který jevil známky požití alkoholu 
či jiných návykových látek. Krátce na to monitorovaný 
mladík napadl zcela bezdůvodně cizího muže, který byl 
zjevně vysokého věku. Napadl jej zezadu kopy a následně 
několikrát údery pěstí do oblasti zad a hlavy. Napadený se 
nebránil, kryl si hlavu a po skončení útoku se odebral do haly 
ČD. Tam vyhledal ostrahu nádražní haly, kterou požádal o 
pomoc. V tu dobu již mířila na místo hlídka městské policie. 
Agresor po útoku začal z místa odcházet k autobusovému 
terminálu, následně směrem k parkovacímu domu. Když 
spatřil hlídku městské policie, dal se na útěk směrem 
do ulice Havlíčkova. Strážníci se za tímto mužem ihned 
rozběhli. Dotyčný v důsledku svého podnapilého stavu při 

útěku zakopl, čímž si způsobil drobná zranění. Následně 
mu byla přiložena strážníky pouta. Agresor po celou doby 
fyzicky útočil na zasahující strážníky, kdy se snažil jednoho 
z nich pokousat. Dále po strážnících plival a směřoval na ně 
vulgární urážky. Při následném pokusu o ztotožnění uváděl 
muž nesprávné údaje, proto byl předveden na služebnu OO 
PČR. Zde se již nacházel napadený muž spolu s pracovníkem 
ostrahy nádražní haly, který byl svědkem události. Napadený 
neměl viditelné známky zranění a lékařské ošetření odmítl. 
Na služebně OO PČR byl v agresorovi ztotožněn mladistvý, 
u kterého se nejednalo zdaleka o první zjištěné protiprávní 
jednání. O události byl vyrozuměn jeho zákonný zástupce, 
který se na služebnu PČR neprodleně dostavil. Na místo 
byla přivolána rovněž RZS, která mladíkovi ošetřila drobná 
poranění, jež si způsobil při pádu. Následně u něj byla 
provedena orientační dechová zkouška na přítomnost 
alkoholu v dechu s výsledkem přesahujícím 1,9 promile. 
Z důvodu podnapilosti a několika drobných poranění byl 
převezen z rozhodnutí lékaře do nemocnice. O celé události 
byla vzhledem k věku agresora informována také pracovnice 
OSPOD MěÚ. Z důvodu podezření ze spáchání trestného 
činu výtržnictví a přestupků proti veřejnému pořádku 
(neuposlechnutí výzvy úřední osoby, urážka úřední osoby) 
byla celá věc spolu s důkazními prostředky předána PČR. 
Záznam z MKDS na: https://www.bezpecnekralupy.cz/
aktuality/953. 

OO PČR – Obvodní oddělení Policie ČR
OPL – Omamné a psychotropní látky
DS – Dozorčí služba
MKDS – Městský kamerový dohlížecí systém
TČ – Trestný čin
OSPOD – Odbor sociálně-právní ochrany dětí
MěÚ – Městský úřad
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Drzost lidí nezná mezí… 
Jak asi všichni víte, socha Švejka byla od pro-
since 2022 bez psího hovínka s masařkou, bez-
ohlední lidé do něj kopali tak dlouho, až jej 
zničili… Švejk tedy vstoupil do roku 2023 bez 
své pozemní části, která městu a jeho obyva-
telům symbolicky přinášela štěstí. 
Co je však mnohem horší…
Než se stihlo nové hovínko vyrobit a slav-

nostně nainstalovat zpět před zraky vážených 
hostů a kamerou TV Nova, zmizela socha sa-
motného Švejka (i se psem)! Ta socha, na kte-
rou přispěly tisíce lidí v rámci veřejné sbírky. 
Švejk tedy své 6leté výročí před radnicí prav-
děpodobně neoslaví. 
Možná je to dílo zloděje… 

Možná to má hlubší smysl… 
Jsou dnešní lidé symbolu Švejka vůbec hod-

ni? Pochopili Haškův odkaz? Vždyť Švejk je 
protiválečné a protibyrokratické dílo! 

Nacházíme se v době zmítané nesmyslnou 
válkou, při níž umírají nevinní lidé, povoláváni 
jsou děti i starci. Karavana jede dál… Většina 
mlčky přihlíží. 

Byrokracie v posledních letech vesele bují, 
nouzové stavy vystřídal institut legislativní 
nouze, probíhá tiché a rychlé schvalování tu-
zemských či dovozových zákonů, často v roz-
poru se zdravým selským rozumem.
Možná se nám Švejk vrátí zpět, až si 

jej zasloužíme… 
JŮNA ANDREOVÁ

V livem pokračující energetické a ekono-
mické krize došlo vedení města, po po-

radě s energetickým poradcem, k závěru, že 
nejefektivnější cesta, jak zajistit energetic-

kou soběstačnost Kralup, bude obnovit těž-
bu uhlí, která již v minulosti na jeho území 
probíhala…

Přípravné práce budou zahájeny v průbě-
hu léta, dotčenými oblastmi budou již dříve 
využívané (na uhlí bohaté) lokality, tedy Mi-
nice a Mikovice. Část domů bude muset těžbě 
ustoupit, viz fotka, i na to však samospráva 
pamatuje. Postiženým občanům nabídne ja-
ko kompenzaci zcela nové byty, které se brzy 
začnou stavět v okolí nádraží. 

Vytěžené uhlí bude zpracovávat teplárna Ta-
mero, která rozšíří svůj provoz o uhelnou elek-
trárnu, která bude zásobovat energií celé měs-
to, a zároveň poskytne nová pracovní místa. 

JŮNA ANDREOVÁ

K ladensko-rakovnická pánev se táhla ji-
hozápadně od Plzně, jejím centrem byl 

kladenský region, pokračovala k Brandýsku, 
údolí Zákolanského potoka až k Vltavě/nela-
hozeveským tunelům. 

V Otvovicích (nejstarší osadě na Kralupsku, 
která patřila v 17. stol. k Mikovicím) se nachá-
zely dvě sloje, od Zákolan po Kralupy vycházely 
na povrch a byly také jedny z prvních, které se 
zde dobývaly. 

Otvovické doly zahrnovaly 40 štol a 13 ma-
lých dolů, nacházely se na území od Otvovic 

přes Minice k městu Kralupy (např. štola sv. 
Ludmily u Minic, štola sv. Dominika u Minic, 
sv. Apolináře u Minic, sv. Albína u Minic). Ty-
to štoly a doly se nacházely na úbočí nebo pod 
úbočím severní otvovické stráně. 

Dopravou uhlí z Otvovic byly dotčené taměj-
ší cesty, byly v žalostném stavu, proto důlní 
úřad spolu s otvovickou a minickou obcí po-
stavil silnici z Otvovic do Minic, Holubic a Zá-
kolan. O několik let později byla však silnice 
zničena, dolující sedláci odmítali připlácet na 
její opravy. 

Stavbou dráhy z Prahy do Drážďan roku 
1845 se lidem otevřely lepší výdělky. Havíři 
opouštěli doly, odcházeli na dráhu, dolům chy-
bělo dělnictvo, když byla roku 1857 otevřena 
Buštěhradská dráha k městu Kralupy, byla to 
jedna z posledních ran osudu, otvovické doly se 
zavíraly (téměř vyčerpané) jeden po druhém. 
O mnoho let později, v létě roku 1945 skončily 
práce na jednom z posledních činných dolů - 
Bohemia I-III v Minicích, který byl s přestáv-
kami v provozu od roku 1852.

ZDROJ: KAREL BRUMOVSKÝ, HISTORIE DOLOVÁNÍ UHLÍ NA KRALUPSKU  
(VLASTIVĚDNÝ SBORNÍK KRALUPSKA, MĚSTSKÉ MUZEUM V KRALUPECH, 1996)

N ejvýchodněji položenou součástí širší 
kladensko-slánsko-rakovnické pánve je 

otvovická oblast, kterou charakterizují vý-
stupy výchozů slojí na povrch (hlavně v ob-
lasti Zákolan, Otvovic, Minic a Mikovic).  
Nejstarší písemné zprávy o objevech uhlí se 

datují rokem 1577 do Otvovic. V roce 1689 je 
doloženo dobývání uhlí u Mikovic. Za počá-
tek dolování se považuje 17. prosinec 1716, kdy 
bylo uděleno povolení ke kutání uhlí na zvole-
něveském a buštěhradském panství. Největší 
rozvoj proběhl po roce 1757. Kolem roku 1848 

byl otvovický revír patrně na svém vrcholu. 
Těžba zde skončila v roce 1965 - v sobotu 26. 6. 
vyvezl pás z podzemí poslední narubané uhlí 
na velmi dlouhý čas… 

ZDROJ: WWW.HORNICTVI.KLADNOMINULE.CZ.

Vraťte nám Švejka!

V Kralupech se zase začne těžit černé zlato!

A kde že se to v minulosti na Kralupsku těžilo uhlí? 

Uhelné Minicko a Mikovicko 
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„Od posledního setkání se nám 
rozšířilo portfolio nálezů o dal-
ší zajímavosti. V severovýchodní 
části výzkumu jsme narazili na 
sídliště z mladší doby římské, kte-
ré je poměrně bohaté hlavně na 
keramické zlomky a zvířecí kosti.

Naopak v jihovýchodním rohu 
stavby jsme narazili na kostrové 
pohřebiště ze starší doby bron-
zové. Zatím jsme odkryli 11 kos-
trových hrobů, ve kterých jsou 
zemřelí uloženi ve skrčené polo-
ze, na pravém boku hlavou k ji-
hu. Hroby mají mohutné kamen-
né obložení, samotné kostry jsou 
však zachovalé velmi špatně. Ně-
kteří nebožtíci mají u sebe drobný 
bronzový šperk. V jednom hro-
bu byly čtyři keramické nádoby, 
nejzajímavějším nálezem je však 
zlatá kličkovitá záušnice o prů-
měru asi 1 cm.

V prostoru pohřebiště jsme dá-
le narazili na dva souběžné  žlaby 
po dřevěných palisádách, které 

indikovaly, že zde bude ještě ně-
co dalšího… A tak jsme na závěr 
výzkumu narazili na překva-
pení. V prostřední části plochy 
jsme našli dva souběžné příko-
py vymezující severní bránu tzv. 
rondelu. Z východního křídla vy-
bíhá východním směrem hlavní 
příkop, který je souběžný s nale-
zenými palisádami. 

Účel těchto kruhových staveb 
obřích rozměrů z mladší doby 
kamenné nejsme zatím schopni 
s jistotou určit. Je však jisté, že 
vzhledem k jejich průměru, kte-
rý činí několik desítek až stovek 
metrů, vyžadovala jejich stavba 
nejen hodně materiálu, ale také 
poměrně dobrou organizaci prá-
ce komunity. Příkopy a palisády 
rondelu pokračují do Žižkovy 
a Husovy ulice.“

MGR. MILAN KUCHAŘÍK, 

ŘEDITEL LABRYS O. P. S.

Průzkum skončil překvapením
Od minulého vydání Kralupského Zpravodaje 
utekla zase nějaká ta voda ve Vltavě, zeptali 
jsme se ředitele společnosti Labrys Milana 
Kuchaříka na další nálezy v místě: 

DÍL. IV.

Archeologové plánují souhrnnou přednášku pro občany, 
termín bude upřesněn na webu a facebooku města.

Město Kralupy nad Vltavou 
vyhlásilo VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ:

Na 2 pracovní místa referenta Odboru 
výstavby a územního plánování MěÚ 
Kralupy nad Vltavou 
(agenda silničního hospodářství  
a speciální stavební úřad)

Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek do: 13. 4. 2023.

Úplná znění výběrových řízení najdete na: www.mestokralupy.cz v záložce „Volná pracovní místa“.

Severní brána rondelu.

Zlatá kličkovitá záušnice ze starší 
doby bronzové.

Pohled na pohřebiště během výzkumu.

Nález kostry v hrobě ze starší doby 
bronzové.
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Krátkodobá výstava: 
KOVOZÁVODY SEMILY 
HRAVĚ I ZDRAVĚ 
(24. 3.–3. 6. 2023)
Návštěvníci se mohou od 24. 3. do 3. 6. 2023 
těšit na expozičně – herní výstavu na retro vlně 
„KOVOZÁVODY SEMILY HRAVĚ I ZDRAVĚ“ 
s téměř zapomenutým fenoménem. 

 V prostorách městského muzea v Kralupech 
nad Vltavou se představí největší soukromá 
sbírka artiklů napříč výrobním portfoliem ně-
kdejšího výrobce „Kovozávody Semily“ datova-
ná z let 1955–1993. Sbírka zahrnuje stavebnice 
a skládačky (Seva, Seko, Alfa, Kombi, Disco, 
aj.), plastové mozaiky (Mosaic Color, Mosaic 
Maxi), společenské a didaktické hry (Ukaž, co 
víš; Znáš odpověď? aj.), magnetické mozaiky 
(Klobouk dolů, mozaika Brouček, Počty a hry 
s magnety, Fema, aj.), ale také hračky do vody 
(Akvaball, stříkací pistolky, delfín Filip, aj.). 
Mezi další výrobní speciality neodmyslitelně 

patří i upomínkové televizorky s fotogalerií po-
hádek a známých míst nejen v ČR, ale i Evropě, 
magická tabulka Grafo, Magic ball – pomůcka 
pro zdravé dýchání, nebo zástupci výrobního 
portfolia Monti system či Monti metal. Budou 
k vidění ovšem také natahovací hračky, stříle-
cí pistolky a katapulty, dětské počítací váhy se 
závažím, plastikový model letadla v TOP stavu, 
aj. KZ Semily vyráběl také ruční domácí a ku-
chyňské potřeby, mezi něž se řadí např. ruční 
šicí stroj, ruční mlýnky na kávu, kráječ ovoce, 
zeleniny a ořechů, zdobičky na dorty a vykra-
jovátka, lis na česnek nebo otvírák na konzer-
vy. Nemohou ovšem chybět ani malé mobilní 
váhy do 250 g, nástěnné kuchyňské váhy, sto-
jaté váhy s mísou, kojenecké váhy, osobní vá-
hy, nebo staré kovové váhy a mincíře. Většina 
sbírkových artiklů se dochovala v původních 
zachovalých obalech, ale také v TOP stavu.  

 Soukromá sbírka pana Petra Šimra byla 14. 
července 2019 na výstavě v Litomyšli oficiálně 

uznána jako největší sbírka v ČR a zapsána do 
databáze rekordů a kuriozit u agentury Dob-
rý den (Pelhřimov), tehdy s 80 artikly. Tento 
rekord byl ještě v srpnu 2019 překonán a nyní 
se pyšní více než 160 různými artikly repre-
zentujícími značku výrobce KZ Semily. Podle 
neoficiální databáze výrobků tohoto výrobce 
již ve sbírce chybí pouze plechové panty k ví-
kům na rakve, dvě hračky na klíček, navlékač 
jehel, přívěsný vozík za motocykl Jawa a velké 
plechové boxy na kolečkách. 

 Součástí výstavy bude i dětská herna s kos-
tičkami SEVA, Seko, Mosaic Maxi a Disco. Také 
bude zařazena desková společenská hra „Ukaž, 
co víš“. Všechny tyto čtyři typy stavebnic i des-
ková společenská hra se vyrábějí dodnes spo-
lečností Seva, která spadá pod český sléváren-
ský koncern společnosti Beneš a Lát, a. s.   

 V muzeu lze zakoupit nové stavebnice a dal-
ší artikly z aktuální produkce výrobce Seva za 
fajn ceny. Zajisté je nač se těšit..

 Sobota 15. 4. – 13:00–17:00

DOPROVODNÝ PROGRAM k výstavě 
KOVOZÁVODY SEMILY HRAVĚ I ZDRAVĚ – 
hlavně PRO DĚTI, ale i pro jejich dospělý, 
hravý doprovod. 
Vstupné: děti od 3 let 50 Kč, senior 50 Kč, 
dospělí 70 Kč.

 Úterý 25. 4. – 17:30 - koncert ZUŠ  

HUDBA 21. STOLETÍ A IMPROVIZACE

PŘIPRAVUJEME NA KVĚTEN:
V týdnu od 9. 5. do 13. 5. 2023 – chystáme 
program: DÁREK PRO MAMINKU.

ČTEME Z KNIHY NÁVŠTĚVNÍKŮ 
- výstava akad. malíře 
OTAKARA ČEMUSE – RETROSPEKTIVA 
(19. 1.-18. 3. 2023).

Program pro školy: NEBOJTE SE UMĚNÍ!

17. 2. Moc děkujeme za krásné chvíle a zá-
žitky. 

městské MUZEUM DUBEN 2023
Vrchlického 590, tel. 315 723 035 ■ ÚT, ST, PÁ 9:00–12:00 a 13:00–16:00, ČT do 19:00, SO 13:00–17:00 ■ zavřeno: NE, PO a státní svátky

www.muzeumkralupy.cz, e-mail: info@muzeumkralupy.cz

Více na našem webu i facebooku, 
www.muzeumkralupy.cz

Program je báječně a s láskou připravený. 
Rádi přijdeme ještě jednou.
Veronika a Lorík

ZŠ 28. října, 4. třída – NEJLEPŠÍ MUZEUM 
V KRALUPECH 
Jakub, Markéta, Terezka, Kateřina…

Zábavné muzeum, ve kterém si můžete na-
kreslit svůj obraz, 5 hvězdiček, Tobík Christ 

2. 3. Děkujeme za krásnou výstavu! 
Skvěle připraveno a uzpůsobeno dětem.
Výborný nápad – NAMALUJ SI SVŮJ OBRAZ 
NA VÝSTAVĚ!
Moc děkujeme A. Trnobranská + 5. B

Programu Nebojte se umění! se zúčastnilo 
17 tříd ZŠ z Kralup i okolí a jedna Lesní škol-
ka. Svůj obraz si namalovalo 425 dětí, žáků  
i žákyň ze 2. až 8. tříd.

IVETA BENDÍKOVÁ A MÍŠA PECHAČOVÁ

FO
TO

: M
IC

H
AE

LA
 P

EC
H

AČ
O

VÁ

Děti při tvorbě 
svých uměleckých 

děl v muzeu.

Nemáte-li platný cestovní pas, nebo budete 
potřebovat vyřídit pas i  pro své nezletilé děti, 
nenechávejte podání žádosti až do doby před 
letní turistickou sezónou. Vyhnete se tak zbyteč-
ným frontám na úřadě a ušetříte svůj čas. Právě 
nyní si můžete v rezervačním systému městské-
ho úřadu zajistit termín pro podání žádosti a ná-
sledné vyzvednutí cestovního 
dokladu. S využitím rezervační-
ho systému se můžete objednat 
na vámi preferovaný den a ho-
dinu, předejdete tak zbytečné-
mu čekání.

Při cestovatelském plánování zohledněte 
i skutečnost, že některé státy vyžadují pro vstup 
do země platný pas ještě několik měsíců po 

plánovaném návratu. Jedná se o  státy mimo 
Evropskou unii (např. u Velké Británie je to šest 
měsíců). Proto si včas zjistěte, jakou minimální 
dobu platnosti cestovního pasu daný stát vy-
žaduje. Podmínky pro vstup do 
jednotlivých zemí najdete na 
webu Ministerstva zahraničních 
věcí ČR (www.mzv.cz). Stejně 
tak náležitosti žádostí o cestov-
ní doklady: 

Pokud budete cestovat do států Evropské unie, 
můžete jako cestovní doklad použít i občanský 
průkaz. 

DAGMAR VOLFOVÁ, 
VEDOUCÍ SPRÁVNÍHO ODBORU

PLÁNUJETE LETNÍ DOVOLENOU? CHCETE PŘEDEJÍT FRONTÁM? 
Zařiďte si cestovní pas v předstihu...
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PŘEJEME našim spoluobčanům, kteří oslaví 
V DUBNU významná životní jubilea, hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti.

Tuto rubriku zajišťuje a data poskytuje Odbor soc. věcí, 
školství a kultury MěÚ Kralupy n. Vlt. se souhlasem jubilantů.

80 let

Zdeněk Štrop

Blanka Macháčková

Mgr. Pavel Rynt

Josef Ouřada

Stanislav Stránský

Mgr. Marie Lubynecká

Josef Vávra

Jaroslava Kellerová

85 let 

Jaroslava Škrabálková

Helena Tlustá

Jaroslava Nechanická

Jaroslav Melich

90 let Zdeňka Vorlová

91 let Stanislav Paleček

93 let
Jiřina Marešová

Zdeňka Křtěnová

96 let Růžena Rychtaříková

Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav Cibulka se 
souhlasem pozůstalých.

Všem pozůstalým vyjadřujeme upřímnou soustrast.

22. 2. Jaroslav Knížek 84

24. 2. Anna Hošková 79

26. 2. Jaroslav Novák 75

28. 2. Jiří Váňa 88

1. 3. Jaroslav Houda 86

2. 3. Marie Hrdličková 78

2. 3. Jiří Matoušek 83

5. 3. Hana Vlachová 83

5. 3. Marie Němotová 74

7. 3. Mgr. Jana Ryndová 82

8. 3. Emílie Siegertová 85

9. 3. Ludvík Švec 74

12. 3. Jiří Vorel 83

13. 3. Václav Macal 83

13. 3. Václav Vaidl 76

14. 3. Božena Melicharová 95

Dne 19. 3. 2023 to bylo 15 let, co nás 
opustila ve věku 63 let naše drahá 
manželka, maminka a babička paní 
Božena Procházková. Kdo jste ji znali, 
vzpomeňte si prosím s námi. Manžel 
Jiří a syn Ivan s rodinou.

47. sezóna Kruhu přátel Prahy rok 2023
zapsaný spolek Kruh přátel Prahy

Zveme vás na výstavu JOSEF MÁNES: člověk – umělec – legenda
Kdy? V sobotu 15. dubna 2023

Josef Mánes žil v letech 1820 až 1871. Byl vý-
znamným českým malířem, ilustrátorem, gra-
fikem a jeden z nejvýznamnějších představite-
lů  českého romantismu. Výtvarně činný otec i 
strýc k malířství vychovali a vyučili jeho i jeho 
sourozence Quida a Amálii. Je považován za mi-
stra české malby a krajinářství v období roman-
tismu a realismu.
Odjezd z  kralupského nádraží bude jako vždy 
v 8:42 hod. na Masarykovo nádraží. Dále pojede-
me tramvají číslo 15 do stanice Malostranská, 
kde se v  parku před Valdštejnskou jízdárnou 
v 9:50 hod. sejdeme s mimokralupskými členy. 
Tato vycházka je realizována s finanční podpo-
rou MěÚ Kralupy nad Vltavou.

Vycházku připravila Ilona Očenášková

Sdružení rodáků a příznivců Kralup n. Vlt. 
zve členy a zájemce na výlet do Broumova. 
Oznamujeme změnu termínu, z technických 
důvodů je přesunut na pátek 19. května. Zá-
jemci se mohou hlásit na tel. č. 728 939 510.
Broumovský klášter je impozantní barokní 
komplex, kde je umístěna unikátní kopie Tu-
rínského plátna. 
Na hojnou účast se těší členky výboru.

 ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU, 
vyklízení bytů, sklepů, pozůstalostí atd. 
Naložíme a odvezeme cokoliv za rozumnou 
cenu. STĚHOVÁNÍ - tel.: 773 484 056.

opustili nás

vzpomínky
jubilanti soukromá inzerce

rodáci

�

�
� �

�

DUBNOVÉ AKTIVITY V DPS
2., 9., 16., 23., 30. 4. BOHOSLUŽBA 
(jídelna zel. b. od 10:30 hod.)
4., 11., 25. 4. TRADIČNÍ KLUB SENIORŮ POD VEDE-
NÍM PANA MELICHA 
(jídelna zelené budovy 1171 od 13 hod)
6., 13., 20., 27. 4. NĚMČINA PRO SENIORY 
(kavárna ve žl. b. od 10:00 hod.)
13., 20., 27. 4. TVOŘENÍ S DĚTMI A SENIORY 
(jídelna zel. b. od 13:00 hod.)
13., 20., 27. 4. KURZ VÝCHOVY TEENAGERŮ 
(jídelna zel. b. od 18:30 hod.)
14., 21., 28. 4. CVIČENÍ SE SENIORY 
(tělocvična zel. b. od 13:30 hod., cena 30 Kč)
14. 4. CESTOPISNÁ BESEDA – KRAKOV 
(jídelna zel. b. od 14:30 hod.)
21. 4. ODPOLEDNE S KVÍZEM 
(jídelna zel. b. od 14:30 hod.)
28. 4. BESEDA – TŘEBOŇ (jídelna zel. b. od 14:30 hod.)

Omluva
Redakce KZ se omlouvá březnovým jubilantům, 
že u nich v minulém čísle KZ zůstal v nadpisu úno-
rový titulek. 

AŤ VÁM NIC NEUTEČE! 
Klikněte na YouTube na odběr kanálu  
@meukralupy a žádné z našich 
informativních videí vám již neunikne! 

Výzva: vánoční strom  
pro Kralupy
Máte na zahradě či pozemku vzrostlý strom, 
který je určen k  pokácení? Vyskytuje se na 
území Kralup či v blízkém okolí? Chcete, aby 
příští advent zdobil kralupské náměstí? Po-
kud ano, ozvěte se Technickým službám Kra-
lupy na tel. 315 726 589, děkujeme.

Víte, co je PŘEDBĚŽNÉ 
PROHLÁŠENÍ?
Člověk si ani neuvědomuje, že se vlivem 
případné autonehody může ocitnout v ko-
matu, nebo se změní jeho zdravotní stav, 
přestává být zdravý, začíná trpět demencí, 
Odbor SVŠK MěÚ Kralupy by chtěl seznámit 
občany s tzv. „předběžným prohlášením“.

Předběžné prohlášení je písemný doku-
ment, ve kterém člověk stanoví, kdo, kdy, 
kde a jakým způsobem by měl spravovat 
jeho záležitosti, pokud bude omezena je-
ho svéprávnost. 

Předběžné prohlášení může sepsat zce-
la zdravý člověk nebo někdo, kdo na so-
bě pozoruje postupně se rozvíjející dušev-
ní poruchu. 

Předmětem předběžného prohlášení 
může být poskytování zdravotních služeb 
v závěru života. 

Existují dvě varianty prohlášení: veřejná 
či soukromá listina. Více informací v dal-
ších vydáních KZ.
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Naši lidé 
 Jmenuji se Pavel Pližingr a  jsem váš-
nivý fotograf. Našel jsem se především 
v technice kreslení světlem. Této tech-
nice se věnuji od roku 2016 a stále mě 
baví. Při focení člověk přestává vnímat 
okolí a soustředí se na volnost v tvorbě, 
vlastní myšlenky a dost často i na zimu. Při 
tvorbě používám fotografickou techniku 
Olympous/OM System, která má v sobě 
i režimy určené přímo pro kreslení svět-
lem, jehož jsem hrdým ambasadorem. 
Rád předávám své znalosti dál, protože 
se lidem otevírají nové možnosti pohledu 
na fotografie. 

DDM kralupy DUBEN 2023
CENTRUM VOLNÉHO ČASU ■ Smetanova 168, Kralupy nad Vltavou 278 01 ■ e-mail: info@ddmkralupy.cz ■ tel.: 315 722 430

www.ddmkralupy.cz

D ům dětí a mládeže Kralupy vyhlašuje  
každoročně tematické soutěže pro děti. 

Na podzim 2022 proběhla fotograficko-výtvar-
ná soutěž na téma Kouzelný podzim. Děti si 
mohly vybrat z různých podzimních aktivit, 
které volnou formou ztvárnily. Volnou ruku 
měly i na téma Zima netradičně. V obou pří-
padech se nám sešly krásné výtvory od cca 140 
dětí. Věříme, že i nadále o tyto soutěže bude 
velký zájem a moc všem děkujeme. 

Dále v únoru a březnu pořádal Dům dětí 
a mládeže Kralupy olympiády ze zeměpisu 

a z cizích jazyků. Konkrétně z NJ a AJ. Ze-
měpisná olympiáda se letos konala 22. úno-
ra 2023 a zúčastnilo se 78 dětí. Byla složena 
ze tří částí, kde děti uplatnily své veškeré 
znalosti z tohoto předmětu. První dvě vítěz-
ná místa s nejvyšším počtem bodů postoupila 
do krajského kola. V březnu proběhly olym-
piády z cizích jazyků, kde úroveň znalostí 
dětí byla velmi vysoká a vyrovnaná. Rozho-
dovaly i setiny bodů. Vítězové okresních kol 
v určitých kategoriích postoupili též do kraj-
ského kola. 

Tematické soutěže v DDM a olympiády
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Nevěřte nikomu, komu je přes třicet! 4. P 
uzavřela sezónu maturitních plesů ve stylu 
hippies. / Zlatého Plecháčka za přínos svě-
tové kinematografii si z  1. ročníku Festivalu 
studentských filmů v Kralupech nad Vltavou 
odnesl Jakub Král se snímkem Zpomal. / Jak 
ohromit odbornou komisi? Na 46 čtvrťáků 
obhajovalo ročníkové seminární práce, ně-
kteří se v  rámci Kralupska soustředili na vý-
voj stavebních slohů nebo monitoring druhů 
ptáků. / Jdeme s dobou. Maturanti volili mezi 
ručním a elektronickým způsobem záznamu 
slohových maturitních prací. / V  mapách 
se rozhodně neztratíme! Zástupci tříd nižší-

ho i  vyššího gymnázia reprezentovali školu 
v zeměpisné olympiádě. / Cesta z bláta do 
závějí. Prváci se vydali na lyžařský výcvikový 
kurz. / Wir haben keine Angst vor Deutsch! 
Studenti třetích ročníků se zúčastnili olympi-
ády z   němčiny. / Olympionik chemik nebo 
chemik olympionik? Škola hostila okresní kolo 
chemické olympiády. / Přátelství nezná hra-
nic! Do Kralup dorazila výprava ze spřátele-
né školy v  německém Rottweilu. / Nevypus-
tili duši. O psychickém zdraví i nepohodě se 
prváci dozvěděli v rámci celodenního semi-
náře. / Každý, kdo chodí po dvou nohách, 
je nepřítel. Studenti vyššího gymnázia zhlédli 
divadelní adaptaci Orwellovy Farmy zvířat 
v  anglickém jazyce! / Verše z  lavic se rozší-
řily po celé škole díky literární soutěži. / Kdo 
by nechtěl na kralupský gympl? Škola přija-
la přes 260 přihlášek ke studiu na školní rok 
2023/2024.

JOHANA KADEŘÁBKOVÁ, 
STUDENTKA DVOŘÁKOVA GYMNÁZIA

ZŠ GEN. KLAPÁLKA P rotože žijeme v informační, možná dokon-
ce již v dezinformační, době, vzděláváme 

naše žáky ve schopnosti orientovat se ve světě 
informací a médií. V 7. třídách mají žáci pro-
gram Dezinfombies zaměřený na schopnost 
vyhledávat a ověřovat informace. V 8. třídách 
nás čeká celodenní projekt Mediální výchova, 
ve kterém žáci pracují s pojmy manipulace, 
fake news a dezinformace. Deváťáci pak zkou-
šejí sami zpracovat informace, např. formou 
reportáže.

Mladí reportéři 
Na začátku února 2023 jsme v rámci Mediální 
výchovy v českém jazyce společně s žáky 9. C 

a 9. D vymysleli projekt „Mladý reportér“, kde si 
obě třídy v praxi vyzkoušely, jak se vytvářejí re-
portáže. Žáci byli rozděleni do několika menších 
skupin, které měly za úkol vytvořit reportáže 
na libovolné téma. Při zpracování audiovizuál-
ní formy zpravodajství si žáci vybírali témata 
sportovní, dopravní nebo kriminální a proká-
zali dovednosti nejen v oblasti práce s informa-
cemi, ale také v režii, natáčení či střihu. Svou 
práci v následujících hodinách za přítomnosti 
vedení školy prezentovali a hodnotili. Tvorba 
i hodnocení práce žáků se nesla v dobré náladě 
a společně jsme si vytvořili krásné vzpomínky.

HANA KOVAŘÍKOVÁ, 

TŘÍDNÍ UČITELKA 9. C

Mediální výchova

ZŠ 28. ŘÍJNA

V týdnu po jarních prázdninách se dvě třídy 
z naší školy vypravily do Městského muzea 

v Kralupech na výstavu obrazů akademického 
malíře Otakara Čemuse. V úterý 21. února to 
byl pátý ročník, o den později potom navštívil 
stejný program ročník čtvrtý. Na místě se nás 
ujaly milé a ochotné zaměstnankyně muzea. 
Nejprve nám představily osobnost a dílo toho-
to umělce, poté jsme měli dostatek času si jeho 
obrazy prohlédnout. A potom už následovala 
pro žáky asi nejzábavnější část – měli možnost 
se alespoň na chvíli sami malíři stát. Každý si 
mohl vybrat jeden obraz z výstavy a buď nama-
lovat jeho co nejpřesnější kopii, nebo se obra-
zem nechat inspirovat a vytvořit pomocí štětce 
a temperových barev obraz vlastní.

Výsledné práce našich žáků si k naší vel-
ké radosti v muzeu ponechali na výstavě pro 

další návštěvníky. Děkujeme muzeu za ten-
to pěkný zážitek a již teď se těšíme na další 
návštěvu.

VENDULA SEINEROVÁ 

A OLGA PROVAZNÍKOVÁ

Program „NEBOJTE SE UMĚNÍ“ 
v Městském muzeu v Kralupech nad Vltavou
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ZŠ KOMENSKÉHO

S borový zpěv a hra na hudební nástroje má 
na naší škole dlouhou tradici. Nikdy u nás 

nebyla nouze nejen o děti talentované, ale také 
o děti, které o tuto formu využití svého volné-
ho času měly opravdový zájem a byly ochotné 
věnovat jí potřebný čas.

Člověk má (naštěstí) tu vlastnost, že nega-
tivní životní zážitky potlačuje ve prospěch těch 
pozitivních a časem na ně i pozapomíná. Na 
tzv. „dobu covidovou“ se však bude zapomínat 
jen velmi obtížně, pokud vůbec.

Jako jedno z prvních proticovidových opatře-
ní na školách byl přijat zákaz zpěvu. Školní třídy 
utichly. Školní pěvecké sbory se přestaly schá-
zet a nacvičovat svůj repertoár. Nikdo netušil, 
jak dlouho bude toto omezení, tak přirozeného 
a potřebného lidského projevu jako je zpěv, trvat. 

Jakmile to však situace umožnila, začalo se 
i u nás na „Komendě“ zpívat a hlaholit. Nejen 
při hodinách hudební výchovy, ale také v rámci 
mimoškolních aktivit. Školní dětský pěvecký 
sbor Hvězdičky doslova povstal z popela a ja-
ko znovuzrozený o sobě dával zřetelně vědět.

Nejprve při tradičním Vítání prvňáčků na za-
čátku školního roku sice trochu nesměle, zhru-
ba v počtu deseti zpěváků. Už 6. října však sbor 
v počtu 25 dětí vystoupil na veřejném koncertě 
pořádaném společností A. Dvořáka v KD Vlta-
va. Na tomto koncertě vystoupil i profesionální 
soubor – Smyčcové kvarteto složené z předních 

hudebníků Symfonického orchestru českého roz-
hlasu. Každý ze souborů měl svoji část programu 
a v jeho závěru pak své síly spojily v několika spo-
lečných písních. Koncert byl po všech stránkách 
kladně hodnocen, početným publikem, přítom-
ným televizním štábem, profesionálními hudeb-
níky, ale především samotnými dětmi.

Překlenul se sychravý měsíc listopad a už 
jsme měli napilno s nácvikem programu na 
tradiční Adventní koncert, jehož tradice byla 
opět přerušena pouze pandemií. Koncert se 
uskutečnil 20. prosince v prostorách zasedací 
síně MěÚ Kralupy. Sbor vystoupil společně se 
všemi flétnovými soubory (ty úspěšně vede na 
naší škole už dlouhá léta Lada Havlíčková) a ně-
kolika sólisty na různé hudební nástroje. Celý 
večer proběhl ve velmi milé a příjemné atmo-
sféře s hojnou účastí z řad rodičovské veřejnosti.

A plány do nejbližší budoucnosti? Především 
udržet zájem takového počtu dětí o sborový 
zpěv – v tuto chvíli je přihlášeno 27 dětí napříč 
celou školou, tedy počínaje první třídou a de-
vátou konče – rozšiřovat dále náš repertoár, 

zúčastnit se tradiční muzikantské přehlídky 
NOTA D (tu pořádá kralupské gymnázium) 
a konečně se představit obecenstvu na letoš-
ním zahájení Dnů Kralup a na závěrečném kon-
certě tohoto školního roku. Držte nám palce! 

PETR BENDA, 

UČITEL HV A SBORMISTR ŠKOLNÍHO 

PĚVECKÉHO SBORU HVĚZDIČKY

ZŠ VÁCLAVA HAVLA

■ Téma domácích úkolů, 
přípravy do školy, přetěžování 
a stresování žáků se dnes 
objevuje ve veřejném prostoru 
v celkem velké míře. Jak to 
vidí sami žáci? Tady jsou dva 
názory. A jak to cítíte vy?

K aždý z nás se už někdy setkal s do-
mácími úkoly. Někteří častěji, ně-

kteří téměř vůbec. Co je ale správně? 
Jaký je smysl jejich zadávání? 

S domácími úkoly se hojněji setkáváme na 1. 
stupni. Je to skvělý způsob, který nám umož-
ňuje si dané učivo zopakovat a upevnit. Jejich 
vypracováním učitelé získávají zpětnou vazbu 
a mohou zvážit, zda je potřeba se nad konkrét-
ní trochu pozastavit či nikoliv.

Je pravda, že nás stresují? Každý máme na 
tuto otázku jiný úhel pohledu, ale rozhodně 
není cílem úkolu nás stresovat. Proto bychom 
je měli vypracovávat sami a bez pomoci ro-
dičů. Jedině tak zjistíme, jestli je potřeba na 
sobě více zapracovat, nebo už probírané učivo 
ovládáme.

Pokud dostáváme domácí úkoly v přijatel-
ném množství a nejsou známkovány, je to v po-
řádku. Naučí nás větší důslednosti, pilnosti 
a schopnosti se učit nejen ve škole, ale i doma.

BEÁTA SILOVSKÁ, 9. C

N a sociálních sítích je dnes spousta pří-
spěvků na téma stresování a přetěžová-

ní dětí domácími úkoly. Uvádí, že děti nemají 
čas na svůj osobní život, své koníčky a úkoly 
nestíhají vypracovat. Hlavní prioritou by měla 
být škola a rozvržení svého času tak, aby žáci 
zvládli vypracovat to, co je do školy třeba. Ale 
je tomu skutečně tak?

Podle mého názoru nejsou domácí úkoly 
spouštěčem stresu. Měly by být povinné, ale 
neměly by se známkovat. Někdo látku ve škole 
nepochopí a doma nemá možnost dovysvětlení. 
Měla by být hodnocena snaha a ne správnost 
úkolu. Známkování by pak mohlo vyvolávat 
stresovou situaci. 

Někteří z nás by se mohli nejdříve zamyslet 
nad tím, jestli mají naplánované odpoledne 
tak, aby si stihli vypracovat a připravit věci do 
školy. Když je vše správně rozvrhnuto, dítě by 
nemělo být doma ani ve škole ve stresu z ne-
zvládnutých úkolů.

SOFIE JUHÁSZOVÁ, 9. C

Komenda ve znamení zpěvu a muzicírování 

Třída s rozšířenou výukou anglického jazyka  
a přírodovědných předmětů
ZŠ Komenského nám. opět otvírá v šestém ročníku ve školním roce 2023/2024 studijní třídu 
s rozšířenou výukou angličtiny a přírodovědných předmětů. 
Žádost lze dohledat na webových stránkách školy a zaslat emailem na info@zskomenda.cz 
nebo osobně donést do školy nejpozději do konce dubna 2023.
Rozřazovací testy se uskuteční 9. 5. 2023 z anglického jazyka a 10. 5. 2023 z přírodověd-
ných předmětů a matematiky, vždy od 14:00 hodin.
Bližší informace lze dohledat v Kritériích k přijímání žáků na webových stránkách školy. 

Otázka domácích úkolů očima žáků

PODĚKOVÁNÍ
Mateřská škola Dr. E. Beneše děkuje paní 
učitelce LUDMILE VEJMOLÁKOVÉ za ce-
loživotní práci na poli předškolního vzdě-
lávání. Celý svůj profesní život věnovala 
výchově a vzdělávání kralupských dětí, 
neboť v žádné jiné než kralupské mateř-
ské škole nepůsobila. V té naší barevné 
školce „pouhých“ 32 let. Paní učitelka 
brala svou práci jako poslání a její lásky-
plný vztah k dětem způsobil, že se za ní 
rády vracely.
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Aktivity  
na ZŠ Jodlova

ZŠ JODLOVA

V letošním školním roce 2022/2023 ote-
vřela Základní škola Jodlova již čtvrtou 

třídu základní školy speciální. Ta je tentokrát 
obsazena jen samými prvňáčky. S nárůstem 
žáků základní školy speciální souvisejí i no-
vé aktivity, které pro naše děti připravujeme. 
Mladší ročníky pravidelně navštěvují dětskou 
hernu Pluto Kafé a podobná místa v okolí naší 
školy, navázali jsme spolupráci s Domem dětí 
a mládeže v Kralupech a naši žáci se tak mohli 
účastnit například dětského karnevalu, který 
byl DDM pořádán. Dále pak návštěva fyzio-
terapeutky přímo v hodině tělesné výchovy 
našich prvňáčků. Pro rodiče našich žáků jsme 
uspořádali besedu s odborníky ze školského 
poradenského zařízení a zástupci neziskové 
organizace Kolpingova rodina Smečno, která 
poskytuje odlehčovací službu pro rodiny s dět-
mi se zdravotním postižením. Pokračujeme ale 
i s činnostmi dlouhodobějšími, jako jsou na-
příklad již tradiční hodiny canisterapie v rámci 
speciálně pedagogické péče. 

Aktivity jsou plánovány vždy dle možností 
a schopností našich dětí, tak aby pro ně činnost 
byla jak přínosem v jejich rozvoji, tak i zába-
vou. Žáci se tak na připravovaný program vždy 
velmi těší, a to je ta nejlepší zpětná vazba pro 
naše další plánování. 

BC. HANA MAZOCHOVÁ 

Informace ze Základní umělecké školy 
v Kralupech nad Vltavou

P oslední únorová sobota patřila v Kralu-
pech nad Vltavou krasobruslení. Domácí 

oddíl uspořádal již 46. ročník závodu s celo-
republikovou účastí. „Letos to bylo úplně ší-
lené, kdybychom přijali všechny zájemce, tak 
bychom tady byli do půl páté do rána,“ oko-
mentoval 350 přihlášek do závodu předseda 
kralupského oddílu ak. soch. Josef Majrych. 
Nakonec výbornou kvalitu domácího ledu za-
kusilo 225 soutěžících z 50 oddílů. Celkem 
domácím závodnicím na 46. ročníku Kralup-
ské kličky cinklo devět medailí: tři zlaté, čtyři 
stříbrné a dvě bronzové. O prestiži Kralupské 

kličky nejlépe vypovídá i to, že o závodu re-
ferovali i tři televizní štáby včetně České te-
levize. Poháry a ocenění předávali kralupský 
starosta Libor Lesák a místostarosta Vojtěch 
Pohl. Kralupská klička se uskutečnila pod zá-
štitou města Kralupy nad Vltavou, Kralupské 
sportovní s. r. o. a s podporou mnoha místních 
firem, podnikatelů a nadšenců. 

Medaile domácích závodnic 
- Kralupská klička 2023

Sezonní finále bylo v Chebu
Takzvané „malé mistrovství republiky“ v sérii 
závodů Bruslička sezony 2022/2023 se usku-
tečnilo v sobotu 18. března v Chebu a před-
cházel mu páteční galavečer. Do sezonních 
žebříčků nasbíralo body 650 závodníků ve 
23 soutěžních kategoriích, ti nejlepší z nich se 
kvalifikovali do chebského finálového závodu. 
Z domácích závodnic kralupského oddílu si 
právo startu vybojovalo 15 krasobruslařek. V 
závodech kategorie „B“ se kvalifikovali: No-
váčci mladší: Ella Havlínová (1.) a Anna No-
váková (2.); Nováčci starší: Veronika Pospíši-
lová (2.); Nejmladší žačky: Soňa Novotná (4.) 
a Lucie Juříčková (9.); Mladší žačky: Veroni-
ka Kohmová (13.) a Dora Liemannová (22.). 
V závodech kategorie „C“ se kvalifikovali: No-
váčci mladší: Hana Čochnářová (1.), Amálie 
Kolcová (4.) a Anděla Skálová (12.); Nováčci 
starší: Sofie Iblová (3.); Mladší žačky: Eliška 
Juříčková (11.); Žačky: Rosálie Višteinová (6.), 
Lucie Tichá (24.) a Liliana Pavlíčková (25.). 
(V závorce je uvedeno pořadí v sezonním
žebříčku.)

JINDŘICH KOHM

Rekordní Kralupská klička a finále sezony v Chebu

KATEGORIE „B“

1 Ella Havlínová (Nováčci mladší B)

1 Veronika Pospíšilová (Nováčci starší B)

2 Michaela Kovářová (Juniorky B)

2 Anna Nováková (Nováčci mladší B)

3 Soňa Novotná (Žačky nejmladší B)

KATEGORIE „C“

1 Hana Čochnářová (Nováčci mladší C)

2 Amálie Kolcová (Nováčci mladší C)

KATEGORIE ADULT prvky

2 Ivana Jurkaninová (Adult prvky)

3 Kateřina Hollá (Adult prvky)

Stříbrnou medaili v kategorii Juniorky „B“ získa-
la domácí krasobruslařka Michaela Kovářová.
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Vážení rodiče a příznivci školy,
vyhlašuji přijímací řízení pro školní rok 2023/2024, 
které se bude konat od 24. do 26. května 2023. 
Elektronické přihlášky budou zpřístupněny 3. dubna 2023.

Zveme vás:

Koncert populárních melodií 4. dubna 2023, 18:00, Sál ZUŠ v hotelu Sport

Velikonoční koncert 12. dubna 2023, 18:00, kostel Kralupy

Rodinné muzicírování   18. dubna 2023, 18:00, KD Vltava

Koncert hudby 21. století 25. dubna 2023, 17:30, muzeum Kralupy

Absolventský koncert 2. května 2023, 18:00, Sál ZUŠ v hotelu Sport

Žesťový soubor Fire Brass, vedený p. učitelem Luďkem Hrabcem, ve složení Marek Andrle, An-
tonín Dvořák, Matěj Halajčík, Matouš Hrňák – trubky a Jennifer Valušová – tuba, získal v kraj-
ském kole v komorní hře s převahou žesťových nástrojů ve velké konkurenci úžasné 2. místo. 
Gratulujeme!
Další informace najdete na www.zuskralupy.cz. Děkujeme a těšíme se na shledanou!

LUBOŠ HARAZIN, ŘEDITEL ŠKOLY

ZŠ TŘEBÍZSKÉHO

V úterý 14. března 2023 se na ZŠ Třebízského konal Den otevřených dveří.
Podívat se k nám přišli ti, kteří byli zvědaví na školu po rekonstrukci, bývalí žáci, ale nej-
více návštěvníků bylo z řad zájemců o docházku na naši školu. Množství příchozích nás 
mile překvapilo.
A co bylo k vidění? Každý návštěvník si samozřejmě mohl projít a prohlédnout školu v do-
provodu našich učitelů i žáků. V některých učebnách byla připravena i poučná zábava 
(poznávání přírodnin, chemické a fyzikální pokusy). Dále byla možnost podívat se na 3D 
tisk, zkusit si počítačové hry programované žáky školy, prohlédnout si učební pomůcky. 
Velký úspěch mělo i občerstvení, které přichystali žáci kroužku vaření.

Děkujeme všem za příjemně strávené odpoledne.



28 SPORT

Pane Petře, jak dlouho se věnujete 
zimnímu plavání?
To si pamatuji naprosto přesně, od 10. 11. 2021, 
kdy jsem přišel mezi partu skvělých lidí, kteří 
si říkají „Bohnižilci“ – zimní plavci a otužilci 
z Prahy 8. K této partě jsem se přidal proto, 
jelikož v Kralupech nic takto organizované-
ho nebylo.

Již dříve jsem se doma otužoval, chodil do 
sauny a chladil se ve venkovním bazénku, když 
mrzlo. Lákalo mě však zajít ještě dál… Zkusit 
plavání. Bylo to takové splnění dětského snu, 
od mala jsem toužil zúčastnit se Memoriálu 
Alfréda Nikodéma pod Národním divadlem, 
vánočního plavání s 99letou tradicí, vloni se 
konal již 76. ročník, proto jsem se přihlásil do 
I. plaveckého klubu otužilců.

Jak překonáváte nekomfortní pocity zimy?
Je to v hlavě. Člověk musí postupně, z počát-
ku jen na chvíli, příště si přidat čas ve vodě 
atd. K tomu jsem přidal vytrvalostní trénin-
ky v kralupském bazénu. Bazén je však něco 
jiného než se pak reálně rvát s přírodou (vítr, 
vlny), vodou a sám se sebou… 

Co prochladnutí, nepotkalo vás někdy? 
Pozorujete pozitivní vliv na zdraví?
Prochladl jsem jen v létě z klimatizace, ze stude-
né vody v zimě nikdy :). Můj zdravotní stav a kon-
dice se od doby, co v zimě plavu, o dost zlepšily.

Jaké jsou vaše dosavadní největší 
úspěchy?
Na závody jezdím v sezóně skoro každý víkend. 
Cením si např. toho, že jsem se mohl vydat na 
zkušenou do estonského Tallinnu. To byla moje 
první mezinárodní soutěž. Vážím si každého 
svého úspěchu, je to objevování sama sebe. Kdo 
by se chtěl podívat detailně, může si mě najít 
v tabulce na webu: https://bodovani.zimni-
-plavani.info/plavec.php

Co vás v letošní sezoně čeká?
V dubnu jsou již jen dvě soutěže, další začnou 

opět v říjnu, pokud by se chtěl někdo přidat, 
rozpis akcí je na www.zimni-plavani.info/ka-
lendar-cp-zp/.

Jaký je váš nejlepší zážitek z otužování/
plavání?
Nikdy nezapomenu na prvních pár temp ve 
vodě na Braníku… Když se zimním plaváním 
začínáte, někdo by vás měl do té vody poprvé 
uvést, je to takový rituál… Starší a zkušenější 
kolega šel tedy se mnou k vodě, než jsem se 
vzpamatoval, byl ten tam :).

Zimní plavání je o úžasné partě lidí, kterou 
potkávám jak při tréninku, tak při závodech po 
celé republice (případně za hranicemi), všichni 
se rádi pobaví, vymění si své zkušenosti.

Nedávno se konalo MS v zimním plavání ve 
slovinském Bledu, také jsem byl u toho, účast-

Zimní plavání je způsob 
objevování sama sebe...
■ Studený severní vítr, sněhové vločky, rampouchy, kam oko do-
hlédne, led na vodní hladině... Pro mnoho z nás počasí, že by psa 
nevyhnal, ideální na horký čaj a posezení s dobrou knihou u sálají-
cího krbu, ne však pro Petra Türkotta, zimního plavce a otužilce :).

Petr Türkott
 Zimní plavec, otužilec.
 Profesí: servisní a revizní technik 
plynových zařízení.

nili se jej zástupci z desítek států světa (Argen-
tina, Mongolsko, Nový Zéland…). Byl tam např. 
i sedmdesátiletý Američan, co v 70. letech pře-
plaval La Manche za 10 hodin.

Proč byste tento sport doporučil dalším?
Člověk to musí chtít sám. Nemá cenu nikoho 

přesvědčovat. Nikdy nezapomenu na reakci své 
manželky, když jsem se vrátil z prvního pod-
zimního plavání v bohnickém rybníčku. Man-
želka se mě ptala: „Kde jsi byl?“ A já na to: Byl 
jsem se koupat v rybníce v Bohnicích.“ A ona: 
„V rybníce? Teď v listopadu? V Bohnicích? Jo, 
tam ty patříš.“ 

DĚKUJI ZA ROZHOVOR.

ANDREA JŮNOVÁ

S tudio ATAK bude v sobotu 
22. dubna organizovat soutěž 

pro začínající závodnice v gymnas-
tickém aerobiku ve sportovní ha-
le u cukrovaru. Soutěž se jmenuje 
„Začni s mistry“. Sjedou se k nám 
děti z různých krajů republiky. Jde 
o děti, které teprve se sportem začí-
nají, nebo cvičí jen pro radost.

Z našeho klubu budou poprvé 
závodit nejmenší děti z přípravky. 
Na jejich premiéru se těší trenérky  
i jejich rodiče. Také část našich 
starších dětí bude cvičit v Kralu-
pech. Budeme soutěžit v kategorii 
jednotlivkyň, dvojic, trojic i team 
show. Do přípravy i průběhu sou-

těže se zapojí aktivní rodiče našich 
svěřenkyň.

Chceme dětem vytvořit příjem-
nou atmosféru v začátcích jejich 
sportování, a tak zveme i vás do 
publika této velké akce, která bude 
trvat celý den.
  PETRA KLOZOVÁ

Zimní stadion Kralupy nad Vltavou

Pátek 7. dubna 2023

    Veřejné DISKOBRUSLENÍ
16:00 Mini disco show - pro děti

18:30 Diskotéka na ledě

Hrají: DJ Jarda Šindler a Vašek Zejman
Zve Kralupská sportovní s. r. o.

POZVÁNKA NA JUDO
29. 4. 2023 od 11:30 hod. se bude konat ve sport. hale u cukrovaru 

1. kolo 1. ligy v judu.
Jedná se o historicky první utkání 1. ligy v Kralupech. Přijďte se podívat! 

KATARINA HRONOVÁ,  ODDÍL KRALUPSKÉHO JUDA

Studio ATAK, gymnastický 
aerobik – začni s mistry

SPORTOVNÍ VÝSLEDKY  
se zobrazí po načtení QR kódu  
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INZERCE

Autokemp v jižních Čechách
přijme na letní sezonu
pracovníky/ce na úklid, 
do kuchyně a na pomocné práce. 
Strava a ubytování zajištěno. 

Tel.: 602 464 901, 
e-mail: recepce@autokempkomornik.cz

R egionální anketa Sportovec roku byla za-
vršena 14. března slavnostním galaveče-

rem ve Společenském domě v Neratovicích. 
Cenu si odneslo celkem sedm sportovců z Kra-
lup nad Vltavou. Osmnáctiletý silový trojbojař 
Šimon Falta byl jedním z nich. V loňském roce 
vybojoval páté místo na MS juniorů v tureckém 
Istanbulu. Na ME v Polsku zvítězil v kategorii 
dorostu a mezi muži získal stříbro. Šimon se 
stal naprostým vítězem ankety Nejúspěšnější 
sportovec roku Mělnicka za rok 2022.

Proč zrovna disciplína silový trojboj? 
Už ve školce si vzpomínám, že když jsme si šli 
hrát ven na hřiště, tak jsem dělal kliky a dřepy. 
Vždycky mě fascinovala síla a tělesná zdatnost. 
Pro lidi, kteří rádi cvičí v posilovně a chtěli 
by se tomu věnovat závodně, jsou prakticky 
jenom čtyři možnosti: kulturistika, vzpírání, 
strongman a právě silový trojboj. Silový trojboj 
je z těchto možností nejdostupnější. 

Jde o ryze individuální sport, nechybí 
vám někdy tým? 
Je pravda, že silový trojboj je spíše samotářský 
sport, což mně osobně vůbec nevadí. Mám v si-
lovém trojboji samozřejmě spoustu velmi dob-
rých přátel, za které jsem vděčný, ale nakonec 
zodpovědnost za dodržování tréninku, správné 

stravy, spánkového režimu a spoustu dalšího je 
vždy jenom na mně. Ať už se něco pokazí, nebo 
povede, vždycky za to můžu jenom já a nikdo jiný.

V jaké hmotnostní kategorii se nyní 
pohybujete? 
Aktuálně vážím kolem 79 kg, což je na hranici 
dvou kategorií, 74 kg a 83 kg. Všech dosavad-
ních úspěchů jsem dosáhl v kategorii do 74 kg, 
ale dříve nebo později budu muset definitivně 
přestoupit do kategorie do 83 kg, abych dietou 
nebrzdil svalový růst a mohl se dále zlepšovat.

Kde nejvíce trénujete? V jaké kralupské 
posilovně? 
Velká většina mých tréninků se odehrává v mé 
domácí posilovně v garáži. Mám tam všechno 

vybavení, co potřebuji, a nic mě neruší. Nehraje 
hlasitá hudba a já se můžu absolutně soustře-
dit na perfektní provedení každého opakování. 
Když jdu jednou za čas do veřejné posilovny, tak 
je to v Kralupech vždy Orange gym.

Jaký je váš cíl pro tento rok? 
Hlavní cíl je vždycky být lepší, než jsem byl 
před rokem. Krásná věc na trojboji a silových 
sportech obecně je, že jsou stoprocentně ob-
jektivní. Pokud zvednu více váhy než minule, 
zlepšil jsem se. Je to takhle jednoduché. Po-
kud jde o závodní ambice, tak bych tento rok 
chtěl udělat dřep s 250 kilogramy. Zvednout na 
bench press 150 a na mrtvý tah zatáhnout 300. 

Na rozhovor s dalšími oceněnými sportovci 
se můžete těšit v příštích vydáních Zpravodaje. 

HANA BOZDĚCHOVÁ 

Sportovec roku trénuje nejraději v domácí posilovně v garáži

Čtyři ceny v  kategoriích nejlepší talent, nej-
lepší trenér, nejlepší kolektiv mládeže a cena 
fair-play si odnesli kralupští judisté. Třetí místo 
v  kategorii nejlepší talent vybojoval plavec 
Vojtěch Kolář a  v  silovém 
trojboji byla oceněna handi-
capovaná sportovkyně Lu-
cie Vrťová Schánilová. Pře-
hlednou tabulku s  výsledky 
ankety naleznete zde:

Nejúspěšnější 
sportovec Mělnicka  

za rok 2022 Šimon 
Falta po převzetí ceny.
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